
SERIÁL
Na LIAZ a konkrétně na 
jeho účast na Rally Dakar 
vzpomíná v rozhovoru Jiří 
Moskal, který v roce 1988  
z Dakaru přivezl 2. místo.
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PRŮTAH
Správci sítí se pouštějí do 
díla v ulici Víta Nejedlého. 
Jaká omezení přinese le-
tošní příprava kompletní 
rekonstrukce průtahu?
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ABONMÁ
Od konce dubna je možné 
pořídit předplatné na diva-
delní představení i koncerty 
KPH. Klub abonmá prodá-
vá v nových prostorách.
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INZERCE

Reprezentační ples města nabídl po tříleté 
pauze skvělou zábavu a stovky cen

INZERCE

Kdo na jaRe otálí,
v zime zapláce…

Vážení čtenáři, Hradišťáci i přespolní,
s příchodem jara vypučel v Hradišti kromě stromů a květin i čilý sta-

vební ruch. Po období, kdy investiční záměry komplikoval covid, živelný 
růst cen stavebních materiálů a všeobecná nejistota spojená s válkou na 
Ukrajině, se situace koncem loňského roku vrátila, dalo by se říci, do nor-
málu. Firmy soutěží o každou zakázku, a tím se ceny ve stavebnictví tlačí 
dolů. A toho se snaží všichni využít, město stejně tak.

V březnu jsme zahájili šest investičních akcí (budova Klubu, ulice Čsl. 
armády, obě lávky, kašna pod zámkem a hřiště ve Veselé) a v průběhu 
jara jich ještě pár přibude. Stejně jako my chtějí využít příznivé situace na 
stavebním trhu i další. Vodovody a kanalizace Mladá Boleslav se pustí 
do dlouho připravované údržby sítí v ulici Víta Nejedlého, kde to nejdřív 
vypadalo, že se akce kvůli objížďce mostu bude muset odložit, což by  
v důsledku mohlo ohrozit čerpání dotací na plánovanou rekonstrukci po-
vrchů průtahu městem. Díky součinnosti investora a dopravního inspek-
torátu Policie ČR a na základě zkušeností s chováním řidičů na objížďce 
mostu se podařilo úplnou uzavírku zkrátit a na šest týdnů nastavit takový 
režim dopravních opatření, který zkomplikuje dopravu co možná nejmé-
ně. Některé investice třetích stran, např. jednoho poskytovatele internetu, 
musíme brzdit a odsouvat, jinak by bylo rozkopané doopravdy celé město.

Nemalý počet investičních akcí je ve fázi přípravy a projekce. Už se 
těším na polovinu dubna, kdy proběhne představení šesti soutěžních ná-
vrhů, jak by mohl vypadat školní kampus ZŠ Studentská a sportovní hala.

A nakonec mám radost i z toho, že po několika měsících dorazily do 
Kamelotu články od občanů, kteří prezentují své názory. Kéž by to vedlo 
k lepší a kultivované debatě o záměrech či směřování města, tolik odlišné 
od výkřiků na sociálních sítích, které zaznívají bez znalosti kontextu.

Až půjdete kolem Hroznu, nahlédněte do nového informačního cent-
ra. Konečně má po letech důstojné sídlo, které si předtím nedokázal lec-
kdo vůbec představit.

Jan Mareš, místostarosta města

XIV. Reprezentační ples města, kte-
rý se uskutečnil v sobotu 4. března 
na sále Základní školy Studentská 
pod taktovkou Klubu Mn. Hradiště 
s.r.o., byl jeden velký úspěch.

Zahrál a o energickou show se 
postaral skvělý Zatrestband, swin-
gový orchestr z Třeště známý svou 
Tančírnou, nadchla mistrnná bar-
manská show s UV a ohňovými prv-
ky, tanečníky rozproudila vystoupení 
TASK Impuls a ILMA Dance a díky 
bohaté tombole odcházeli účastní-
ci plesu domů s krásnými cenami. 
Těch se díky osmi desítkám sponzo-
tů rozdalo kolem devíti set.

Vzhledem k letošnímu 30. výro-
čí vzniku České republiky byl sál vy-
zdoben v národních barvách a pódiu 
dominovala česká státní vlajka.

Na městském YouTube kanále 
si můžete z plesu přehrát reportáž  
a jeho vynikající atmosféru si tak při-
pomenout.

Martin Weiss 

NOVINKASEZNAMTE SE 
S CECILKOU BEZLEPKOVÝ LEŽÁK

GLUTEN FREE
www.pivorohozec.cz
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TELEGRAFICKY 
ZE ZASEDÁNÍ RADY MĚSTA

ZAČÍNÁ PROJEKTOVÁNÍ REKONSTRUKCE ODBORNÝCH UČEBEN
Na Základní škole Studentská se připravuje rekonstrukce odborných 

učeben ve 2. patře. V posledních týdnech probíhal výběr dodavatele pro-
jektové dokumentace. Nejvýhodnější nabídku podala PK Hošek s.r.o., 
která projektovou dokumentaci zpracuje za 259 tisíc Kč bez DPH. Před-
mětem rekonstrukce jsou čtyři učebny (výtvarná výchova, matematika, 
fyzika, chemie/přírodní vědy), které budou upraveny tak, aby splňovaly 
nároky na specifický provoz, dále čtyři kabinety, bezbariérové WC a scho-
dišťová plošina zajišťující bezbariérovost objektu.

SILNICE V HNĚVOUSICÍCH BUDE OPRAVENA JEŠTĚ PŘED POUTÍ
Místní komunikace č. 4c, která vede od hněvousického statku 

východním směrem až do ulice Mezi Alejemi, a rámuje tak 5. etapu 
výstavby v lokalitě za zámkem, se letos dočká nového povrchu. Město 
vypsalo veřejnou zakázku, kterou vyhrála společnost Colas CZ. Tu 
radní potvrdili jako dodavatele. Stavba by měla být zrealizována do léta,  
v době konání anenské pouti by mělo být hotovo.

POŘÁD SE HLEDÁ FIRMA, KTERÁ SE BUDE STARAT O ZELEŇ
Narovnat finanční podmínky a optimalizovat parametry služby, to 

byly hlavní důvody, které vedly město v loňském roce k výpovědi smlouvy 
se stávajícím správcem zeleně a k vypsání výběrového řízení. Přestože 
potenciálních dodavatelů se už napoprvé sešlo vícero, město nakonec 
výběrové řízení zrušilo a s lépe specifikovaným zadáním jej vypsalo zno-
vu. Zadávací dokumentaci vypracovala společnost AQE Administration 
s.r.o.

 
PRVNÍ ETAPA REVITALIZACE KAŠNY V PODZÁMČÍ ZAHÁJENA

Mezi třemi vítěznými návrhy 1. ročníku Melounu pro Hradiště byla 
rovněž úprava okolí kašny ve svahu pod zámkem. Protože projekt se 
ukázal jako výrazně náročnější, než se prve zdálo, byl rozdělen do dvou 
etap. První proběhne v letošním roce a spočívat bude v revitalizaci okolí 
kašny. Tu měla provést firma Strommy Company s.r.o. za 947 tisíc Kč 
včetně DPH, ta však bezprostředně po potvrzení radou města od zakázky 
odstoupila. Město tak smlouvu uzavřelo se společností OK Garden s.r.o., 
která skončila s nabídkou 1,03 milionu Kč na druhém místě. Práce byly  
v posledním březnovém týdnu zahájeny.

RADA DOPORUČILA NAROVNAT POMĚRY ZA ZÁMKEM
Radní postoupili zastupitelstvu návrh dohody o narovnání k plánovací 

smlouvy uzavřené mezi městem a developerem stojícím za výstavbou 
v lokalitě za zámkem. Předmětem dohody je narovnání nedostatků sm-
luvního vztahu v souvislosti s realizací páté etapy výstavby. Jednotlivé 
smlouvy řeší například převzetí komunikací, dešťové kanalizace či zeleně 
do majetku a správy města, příspěvek developera na opravu místní ko-
munikace č. 4c a další aspekty. Zastupitelstvo se návrhem smlouvy bude 
zabývat na svém zasedání 17. dubna.

NADAČNÍ FOND PŘISPĚJE NA HŘIŠTĚ I STŘECHU HASIČÁRNY
Nadační fond ŠKODA AUTO je pro Mnichovo Hradiště dlouhodobě 

jedním z nejdůležitějších partnerů, který se podílí na financování celé 
řady větších i menších projektů. Tentokrát NFŠA přispívá na úpravu 
hřiště v Hoškovicích (terénní úpravy, doplnění branek a záchytných sítí) 
a na rekonstrukci střechy hasičárny ve Lhoticích, která tu slouží jako 
společenská místnost. V případě Hoškovic NFŠA přispěje částkou 156 
tisíc Kč, ve Lhoticích 500 tisíci Kč. Rada přijetí darů posvětila.

Rekonstrukce budovy Klubu pokračuje, 
dodavatele se podařilo vybrat na třetí pokus
Ve středu 8. března si společnost 
Chládek & Tintěra Litoměřice pře-
vzala staveniště, čímž bylo oficiálně 
zahájeno pokračování rekonstrukce 
objektu čp. 299 na náměstí, budovy 
Klubu. Kompletně hotovo má být do 
30. června 2024.

Budovu, v níž v 19. století sídlil 
okresní soud, čekají zásadní změ-
ny. V první fázi bude opraven krov, 
střecha a interiéry, ve druhé etapě 
má být realizována nová fasáda.  
V interiéru dojde ke zvelebení, mo-
dernizaci a úpravě všech vnitřních 
prostor včetně sálu Klubu. Do opra-
vených kanceláří se následně nastě-
hují zaměstnanci městského úřadu, 
ale především zaměstnanci Klubu, 
kteří se po letech konečně vrátí do 
někdejšího působiště. Dramatická 
změna však čeká vnější plášť budo-
vy. Současná šedá břizolitová omít-
ka bude odstraněna a fasádě se vrá-
tí její historizující, pozdně klasicistní 
podoba. Objekt rovněž získá zpátky 

svá někdejší trojúhelníková průčelí. 
Dojde tak k celkovému sjednocení 
výrazu městských objektů, jež jsou 
součástí radničního bloku.

Celkové náklady na pokračová-
ní rekonstrukce by měly činit zhruba 
42 milionů korun, přičemž město má 
příslib významné dotace z Minister-
stva pro místní rozvoj. Potvrzený je 

dvoumilionový dar Nadačního fondu 
ŠKODA AUTO na audiovizuální vy-
bavení sálu Klubu.

Hovoříme o pokračování rekon-
strukce objektu – ta byla zahájena 
kompletní výměnou oken již v roce 
2015. V roce 2021 probíhalo odvlh-
čení budovy za pomoci chemických 
clon. V roce 2022 se počítalo s po-

kračováním prací, město však bylo 
nuceno výběrové řízení dvakrát 
zrušit. 

Konkrétní harmonogram stav-
by ještě nebyl schválen, jisté však 
je, že stavba bude znamenat díl-
čí omezení pohybu na náměstí  
v západní části u morového sloupu  
a v severní části mezi Klubem  
a poštou. Nepohodlí budou ovšem 
čelit zaměstnanci úřadu, nejvíce ty 
odbory, které mají ke stavbě fyzicky 
nejblíž (doprava, životní prostředí). 
Negativní dopady stavby však bude 
mírnit celá řada opatření – například 
dočasné příčky, které zamezí proni-
kání prachu, pomohou omezit hluk, 
poslouží také jako protipožární bari-
éry a v neposlední řadě sníží úniky 
tepla. Stavebníci budou svůj postup 
rovněž koordinovat s chodem měst-
ského divadla. 

Martin Weiss

Pokračuje obnovování pěších i cyklistických propojení města s jeho okolím
Jaro láká k procházkám do přírody 
a cyklovyjížďkám a město již os-
mým rokem podniká konkrétní kroky  
k tomu, aby možností kam vyrazit, 
přibývalo. V roce 2016 vznikl za ši-
rokého zájmu a zapojení veřejnosti 
strategický plán města. Jednou  
z jeho dvanácti priorit byl také rozvoj 
pěší a cyklistické dopravy. Budová-
ní, rozvoj a údržba pěších a cyklo 
propojení města s jeho okolím byly 
navíc součástí i dalších dvou priorit 
strategického plánu.

Od roku 2017 začalo město 
se samotnou obnovou pěších cest.
Ty jsou velmi četně zastoupeny  
v historických mapách a zpravidla  
i zaneseny do katastru nemovitostí. 
V realitě jsou ale často překryty lány 
polí. Nejprve znovu vznikla pěšina 
od zámku do Hoškovic, z Podolí do 
Kruhů a Hradce a propojka okolo ze-
mědělského areálu v Přestavlkách. 
V roce 2022 to byl cca jeden kilome-
tr dlouhý pěší přírůstek od Přestavlk 
na Dneboh nebo z Melounu pro Hra-
diště podpořená pěšina na Vostrov, 
vedoucí podél hlavní silnice. U obou 
cest ještě zbývá doplnit mobiliář 
 a v případě pěšiny na Vostrov 

také dosadit desítku lísek. Ostatně 
údržba stávající vegetace dřevin, 
výsadba stromořadí a doplnění mo-
biliáře je součástí projektů obnovy 
cest vždy, když je to možné. Město 
nezapomíná ani na následnou péči  
o vysazené stromy – jde také většinou  
o podmínku grantové podpory, kte-
rou se na obnovu cest a alejí snaží-
me získávat.

Letos začínáme diskutovat mož-
ná pěší a cyklo propojení mezi Bosní 
a Hradištěm. Rádi bychom dokončili 
také pěší okruh mezi Dolci, Hoškovi-
cemi a zámkem. Brání nám tu větši-
nou majetkové poměry, ale snažíme 
se s vlastníky dohodnout a pozemky 
případně odkoupit či vyměnit. 

Pěšiny v uplynulých letech ob-
novovali nebo udržovali také místní 
nadšenci, jak je tomu například již 
od roku 2020 v oblasti Káčova mezi 
Hněvousicemi, Sychrovem a Po-
dolím, kde se o pěšiny stará Luboš 
Hajský a Miloš Purkert. František 
Koliáš zase s pomocí Klubu českých 
turistů pečuje o schody a pěšinu pod 
Drábskými světničkami. Aktuálně se 
díky aktivitě Jiřího Havla a Osadní-
ho výboru Lhotice zvelebuje pěšina 

od vrchu Horka pod vyhlídku nad 
Dobrou Vodou. Jednota bratrská ve 
spolupráci s Klubem českých turistů 
a Lukášem Umáčeným zase před 
dvěma lety rozjela projekt Laviček 
v krajině. Letos by jich už v okolí 
Hradiště měla být umístěna více než 
desítka. A určitě je tu i řada dalších 
aktivit, o kterých nevíme.

V centru pozornosti vedení 
města je také budování cyklostezek 
propojujících město s okolím, ať už 
za účelem cest do práce, školy a za 
službami nebo rekreačních a turis-
tických vyjížděk. Bohužel z důvodu 

složitých majetkových poměrů, tech-
nické, administrativní a v neposlední 
řadě i vysoké finanční náročnosti, je 
zatím postup v této oblasti pomalej-
ší. Ale i zde se již hýbají ledy – díky 
aktivitě města, Sdružení Český ráj 
a Středočeského kraje máme studii 
proveditelnosti cyklostezky Green-
way Jizera od Loukova až po Bakov 
nad Jizerou a letos by se měl začít 
připravovat další stupeň projektové 
dokumentace (dokumentace pro 
územní rozhodnutí). Výhledy na ote-
vření nějakého delšího úseku cyklo-
stezky odhadujeme na pět a více let.

Město ale nechce čekat tak 
dlouho, proto se již samo pustilo 
do zajištění dílčích částí této cyk-
lostezky, kde disponuje vlastními 
pozemky. Letos by měla být ve 
spolupráci s obcí Klášter Hradiště 
nad Jizerou dokončena lávka přes 
Jizeru u výrobního závodu Kofoly a 
návazný úsek cyklostezky až pod 
Klášter. Ve spolupráci s majitelem 
bývalého areálu LIAZu probíhá pří-
prava dokumentace pro stavební 
povolení, na základě které vznikne 
část cyklostezky od haškovského 
jezu k Wake parku ve Veselé. Maji-
tel průmyslového areálu na základě 
dohody s městem financuje projek-
tovou přípravu a měl by se podílet i 
na finančním zajištění výstavby cyk-
lostezky s přemostěním přes náhon 
pod Haškovem. 

Letos také bude postavena láv-
ka přes dálnici D10 na vrch Horka  
v ose Husovy aleje, která byla dálnicí 
před více než 40 lety necitlivě přeru-
šena. Vznikne tak důležitá spojnice 
mezi Mnichovým Hradištěm, Dobrou 
Vodou a Lhoticemi, ale také Bosní, 
Kněžmostem či Českým rájem.

S tím, jak se stále častěji do-

stáváme do okolí města, vidíme, 
jak okolní krajina trpí nadměrnou 
zemědělskou činností, půdní ero-
zí, vysycháním. Mnichovo Hradiště 
není ušetřeno klimatických změn, 
které ovlivňují celou Zemi. V sou-
časné chvíli se tak v rámci městské-
ho úřadu a komise rady města pro 
životní prostředí rozbíhá diskuze, 
jak koncepčně začít přistupovat  
k zadržování vody v krajině a zvyšo-
vání biodiverzity naší převážně ze-
mědělské krajiny. Prvním krokem by 
mělo být vytvoření strategického do-
kumentu, který prozkoumá stávající 
stav a navrhne konkrétní opatření 
pro zadržování vody alespoň v ně-
kterých částech katastru města. Na 
základě tohoto dokumentu, který by 
měly schválit orgány města, bychom 
se měli dále rozhodnout, jak co nej-
efektivněji postupovat, abychom si 
zachovali živoucí krajinu, dostatek 
vody a vláhy pro přírodu, ale i pro 
současné obyvatele i budoucí ge-
nerace. Uvidíme, jestli se pro tako-
vý plán najde dostatečná podpora  
a finance.

Ondřej Šindelář,
projektový pracovník města

Získejte peníze na výsadbu 
stromů a keřů do krajiny
V grantovém programu Škoda 
Stromky na jarní a podzimní výsad-
by můžete letos získat 10 až 90 tisíc 
korun. U lesnických výsadeb dokon-
ce i částku vyšší. 

V rámci programu můžete žá-
dat o finance na zakoupení sazenic  
a materiálu k zajištění jejich sta-

bilizace, uhrazení následné péče, 
vypracování odborného posudku či 
odborný dozor při výsadbě. 

Příjem žádostí je možný do 15. 
dubna na www.nadacepartnerstvi.
cz/Granty.

Adéla Pátková,
Sázíme budoucnost

Do práce se pustilo deset 
osadních výborů
V průběhu prosince a ledna byly 
v devíti místních částech zvoleny 
osadní výbory pro toto volební obdo-
bí, a to včetně Hněvousic, kde výbor 
v minulosti neexistoval. Dodatečně 
se podařilo osadní výbor zvolit i v 
Dobré Vodě, kde se prve nepodařilo 
zajistit dostatečný počet kandidátů. 
Předsedou se tu stal Jan Füši, čle-
ny Jan Bártička a Martin Mikeš. Do 

práce se tak pustilo rovných deset 
osadních výborů.

Vedení města se v závěru 
března se zástupci osadních vý-
borů setkalo, představilo jim model 
spolupráce, možnosti financování 
činnosti osadních výborů a rovněž 
debatovalo o konkrétních úkolech, 
které město v konkrétních místních 
částech řeší. (wes)

Nové spojnice v krajině: 
stavby lávek právě začínají
V letošním roce proběhnou hned 
dvě městské investice, které výrazně 
přispějí ke zvýšení prostupnosti kra-
jiny kolem města. V obou případech 
jde o stavbu lávek pro pěší a cyklis-
ty, v obou případech je dodavatelem 
společnost BREX.

Stavba 52 metrů dlouhé lávky 
přes Jizeru překlene řeku v blízkosti 
výrobního areálu Kofoly na Černé 
silnici a usnadní spojení Mnichova 
Hradiště s Klášterem. Na klášterské 
straně na ni naváže 320 metrů dlou-
há cyklostezka, která se napojí na 
zpevněné komunikace východně od 
obce. I ta je součástí projektu. 

Realizace této investiční akce 
za 17,5 milionu Kč, na kterou přispěl 
SFDI, Středočeský kraj a Nadační 
fond ŠKODA AUTO, byla zahájena 
už v březnu loňského roku. Tehdejší 
dodavatel však mnoho práce neod-
vedl a staveniště brzy zelo prázd-
notou. Firma následně přestala 
reagovat na výzvy ze strany města  

a později zamířila do konkurzu. Měs-
to s ní tedy vypovědělo smlouvu a vy-
soutěžilo nového dodavatele. BREX 
již provedl geodetické zaměření, 
zpracoval realizační dokumentaci 
stavby a v dubnu by se měl pustit do 
práce. Zhotovitel v první řadě obnoví 
práce na obou mostních podpěrách 
a také přípravu stavby cyklostezky.

Druhou lávku bude stavební fir-
ma realizovat nad dálnicí D10 v ose 
Husovy aleje. 51 metrů dlouhá stav-
ba propojí město s Horkou a výrazně 
usnadní pohyb lidí mezi Mnichovým 
Hradištěm na straně jedné a místní-
mi částmi Dobrá Voda a Lhotice na 
straně druhé. Význam bude mít také 
pro turisty, kterým nabídne pohodlné 
spojení s Českým rájem. I na ni při-
spěl Nadační fond ŠKODA AUTO a 
bezmála 30milionovou dotací SFDI.

Zhotovitel by si měl staveniště 
převzít na přelomu března a dubna, 
zahájení stavby se uskuteční v pon-
dělí 3. dubna. (wes)

Budově Klubu by se měla do poloviny příštího roku vrátit jeho někdejší 
podoba včetně trojúhelníkových průčelí.
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Soboty na náměstí opět 
patří farmářským trhům
Zima konečně skončila, jaro je tu  
a s ním i farmářské trhy. Začaly v po-
lovině března a nyní jim opět každou 
sobotu dopoledne patří Masaryko-
vo náměstí.

Zahrádkáře potěší sadba ze-
leniny a bylinek ze zahradnictví 
z Kochánek. První jarní květiny  
a velikonoční dekorace přiváží za-
hradnictví pana Drvoty a Karla Šá-
roga z Bělé. Mléčné výrobky na trhy 
dodává Farma Jeřmanice a občas 
dorazí slovenské sýry nebo Ho-
lanďan John, který dováží kravské  
i kozí sýry z malých farem v Holand-
sku. Kváskové i jiné chleby, pečivo, 
koláče a další si nakoupíme u stánku 
Semilské pekárny a samozřejmě na 
trzích nebude chybět ani med nebo 
koření. 

Novinkou letošního roku je pro-
dejna uzenin, masa, zavařovaných 
masných výrobků a jitrnic, o kterých 
jejich výrobce pan Novotný tvrdí, že 
takové svět ještě neviděl.

Chcete začít prodávat své vý-

robky na trzích? Nebo máte přebytky 
na zahrádce? Pokud ano, můžete je 
nabídnout. Stačí jen zavolat organi-
zátorům na tel. 602 100 470 nebo 
poslat e-mail na trhyfarmarske@
gmail.com. 

Informace o trzích najdete  
i na webu  www.trhyfarmarske.cz,  
a pokud chcete vědět, co se na tr-
zích aktuálně děje a co se bude 
prodávat, dejte lajk Pojizerským 
farmářským  trhům  na facebooku  
a informace se k vám samy pohrnou.

Pavlína Honzů,
Pojizerské farmářské trhy

Práce v ulici Víta Nejedlého  
si vyžádají řadu uzavírek
Ulici Víta Nejedlého, páteřní komu-
nikaci a historický průtah městem, 
čeká v příštích letech zásadní pro-
měna. Tou projde kompletní ulič-
ní prostor v úseku od náměstí po 
kruhový objezd u Lidlu. Výrazného 
rozšíření se dočká zeleň, dojde k 
úpravě chodníků, srovnání vozovky, 
přesunu autobusových zastávek i k 
údržbě inženýrských sítí. A právě 
správci sítí se do práce pustí již nyní 
v dubnu.

V pondělí 3. dubna by mělo být 
instalováno dopravní značení a ná-
sledně probíhat příprava frézování. 
To se v prvním dubnovém týdnu 
za provozu rozběhne. Na období 
od 10. dubna do 21. května je pak 
předběžně naplánovaná kompletní 

uzavírka ulice od náměstí po křižo-
vatku u Komerční banky. Do práce 
na vodovodu se tu pustí Vodovody 
a kanalizace Mladá Boleslav, spo-
lečnost následně naváže obnovou 
a částečnou novou výstavbou ka-
nalizační stoky v úseku mezi křižo-
vatkami s ulicemi Harantova a Jana 
Švermy. Později se o slovo přihlásí 
také ČEZ, jeho vedení je však ulo-
ženo pod chodníkem, a neomezí tak 
významněji dopravu.

Síťaři budou pracovat nejprve v 
úseku od křižovatky s Jaselskou uli-
cí směrem k Lidlu, poté v úseku od 
Jaselské ulice směrem ke Komerční 
bance. V tomto období budou or-
ganizovány dílčí uzavírky krátkodo-
bého rázu, které budou postupně 

uzavírat či omezovat provoz v ústí 
sousedních ulic (Jaselská, Kaplířo-
va, Harantova, Družstevní atd.). Zú-
žený, ovšem obousměrný provoz by 
tu měl zůstat zachován.

Významnější omezení přinese 
uzavření ulice Svatopluka Čecha, 
které na čas zkomplikuje dopravu 
dětí do školy ve Studentské ulici. 
Toto omezení by mělo začínat 17. 
dubna a trvat do 21. května, odbor 
investic a komunálního hospodářství 
městského úřadu však požaduje 
zkrácení této lhůty.

Realizace letošního rozsahu 
prací je předpokládána v období od 
dubna do června. 

Martin Weiss

Další pokles produkce odpadů zvyšující se náklady nesnížil, ale rozhodně přibrzdil
I přes to, že občané v Mnichově 
Hradišti v roce 2022 vyprodukovali 
o 731,7 tun odpadů méně, muselo 
město sáhnout do rozpočtu hlou-
běji o bezmála dva miliony. Roční 
náklady na odpadové hospodářství 
dosáhly v roce 2022 16 milionů Kč. 
Rozpočítáme-li toto číslo na každé-
ho občana, dojdeme k částce 1840 
Kč. 

Každý Hradišťák včetně nemluv-
ňat vyprodukoval v minulém roce  
v průměru 413 kg odpadů, z čehož 
151 kg odložil do běžné popelnice 
na směsný komunální odpad. Prá-
vě hodnota 150 kg na občana a rok 
je hranicí, kdy se dá říct, že město 
velice dobře třídí. Dalším zajímavým 
údajem z připojené meziroční porov-
návací tabulky je pokles produkce 
objemného odpadu a stavební suti  
v součtu o 494 tun. To je způsobené 
zřejmě zavedením limitů na bezplat-
né nebo zvýhodněné odložení těch-
to druhů odpadů ve sběrném dvoře. 

Díky tomu snad někteří konečně 
pochopili, že zbavování se odpadů 
z výdělečné činnosti „na účet všech 
občanů našeho města“ není přípust-
né a vzali tento nový standard na 
vědomí. 

V porovnání s celostátními prů-
měry si ve vytříděnosti papíru, plas-
tu či skla vedeme také docela dobře. 
Papír třídíme podle čísel za loňský 
rok zase o něco lépe (2 kg na osobu 
a rok), podobně je tomu i v případě 
skla. V případě plastu je rozdíl v náš 
prospěch dokonce 6 kg na osobu  
a rok. Oproti celorepublikovému prů-
měru nejvíc zaostáváme v třídění 
kovů. Průměrný Čech ročně vytřídí 
17 kg kovů, kdežto Hradišťák pouze 
3,4 kg. Tento rozdíl je ovšem způ-
soben administrativní nemožností 
započítávat hmotnost odevzdaných 
kovů občany města ve sběrnách 
surovin.

Všechny uvedené aspekty při-
spěly k dalšímu zlepšení našeho 

Červená flotila se znakem města

Nový přístřešek a místa 
k sezení na náměstí
Na základě připomínek občanů do-
jde v prostoru autobusových zastá-
vek před radnicí k rozšíření počtu 
přístřešků, které při nepřízni počasí 
chrání cestující čekající na spoj, a to 
ze dvou na tři. Dodavatelem přístřeš-
ku bude společnost H-Intes s.r.o., 
která stojí za revitalizací náměstí. 

Nový přístřešek nebyl součástí 
projektu, ale na základě připomínek 
občanů do něj byl dodatečně zahr-
nut. Zrealizován bude nejpozději do 
poloviny roku souběžně s vodním 
prvkem vznikajícím v prostoru mezi 

Klubem a poštou, jehož dodavate-
lem je stejná společnost. 

Na přání cestujících rada města 
schválila rovněž objednání dalších 
20 sedáků, které doplní mobiliář 
náměstí. Tyto sedáky budou ve 
stejném designu jako ty stávající 
(také některé nové bude možné 
osázet květinami) a instalovány bu-
dou zejména v části náměstí před 
hlavním vchodem do budovy úřadu  
a před stožáry s vlajkami. 

Martin Weiss

Město dokončilo postupnou obměnu 
svého vozového parku, která probí-
hala v posledních letech. Nejstarším 
městským vozem je tak nyní vůz 
ŠKODA Octavia z roku 2017, násle-
dují vozy ŠKODA Fabia III, Kamiq, 
Scala a nová Fabia IV. Celá flotila 
je nově v červené barvě a až na je-
dinou výjimku jsou všechny služeb-
ní vozy označené znakem města. 
Všechny vozy jsou značky ŠKODA. 

Zatímco značce je město věrné, 
dodavatelé jednotlivých vozů byli 
různí – koupě každého z vozů byla 
realizována formou veřejné zakázky, 
čímž město jako správný hospodář 
usilovalo o co nejnižší cenu. Vedle 
pěti referentských vozidel má město 
v majetku ještě dva služební auto-
mobily značky ŠKODA, které vyu-
žívá městské policie, a další vozy 

různých značek využívané místními 
hasiči a technickou četou města.

Co se týče referentských vozů, 
radní upravili v poslední době praxi 
s cílem zvýšit poměr ceny / výkon. 

„Referentský vůz po pětiletém 
provozu začíná rychleji ztrácet svou 
cenu a začínají se na něm objevovat 
častěji větší a nákladnější závady. 
Proto jsme se rozhodli, že budeme 

auta po 5-6 letech „točit“. Tuto stra-
tegii si ale kvůli změnám na trhu  
s automobily budeme muset ještě 
přepočítat,“ uvádí místostarosta Jan 
Mareš. (wes)

poměru třídění. V současnosti se 
blížíme ke 40 procentům vytřídění 
komunálních odpadů. To je pěkné 
číslo, ale do roku 2025 bychom se 
měli podle legislativních cílů daných 
novým odpadovým zákonem posu-
nout až na 60 procent. Víme o něko-
lika krocích, kterými se k této hranici 
přiblížit. 

Například může jít o výše zmí-
něné započtení hmotnosti kovů ze 
sběren druhotných surovin nebo 
započtení biologicky rozložitelné-
ho odpadu z údržby zeleně. Další 

cestou pak může být soustřeďování 
a svoz gastroodpadu ze sídlišť a od 
bytových domů nebo další motivace 
občanů ke snížení produkce směs-
ných odpadů změnou systému plat-
by místního poplatku podle kapacity 
sběrné nádoby. To však bude v pří-
padě města naší velikostí náročné 
jak administrativně, tak v důsledku 
i finančně.

Jan Mareš,
místostarosta města

Stavění májky 
a pálení čarodějnic

Poslední dubnové odpoledne bude 
na Masarykově náměstí po roce 
opět patřit stavění májky. Tradiční 
akce, kterou pořádá Městský parla-
ment dětí a mládeže Mnichovo Hra-
diště, bude zahájena v 16:30 hodin. 
Následně vystoupí folklorní soubor 
Furiant z Malé Bělé, proběhne zdo-
bení májky a potom se dají do práce 
všichni místní siláci, kteří společný-
mi silami májku vztyčí a zafixují. Sta-
vění máje patří k domácímu folkloru 
a má souvislost s vítáním a oslavou 
jara.

Zhruba od 17:15 hodin bude 
na náměstí pokračovat kulturní pro-
gram, v nabídce budou i aktivity pro 
děti. Před 18. hodinou se účastníci 
akce seřadí do průvodu a přesunou 
do areálu Základní školy Student-
ská, kde proběhne pálení čaroděj-
nic. (wes)
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Studny, ne díry do země aneb Jak ke studnám přistupuje místní vodoprávní úřad
Do země nikdo nevidí, a proto se  
i obyčejná díra do země může tvářit 
jako studna. Podívejme se dnes na 
to, co vše se musí udělat proto, aby-
chom „díru“ do země opravdu mohli 
považovat za studnu.

Veškerá voda, kterou jímáme 
studnami, pochází z atmosférických 
srážek, z deště, z tajícího sněhu, 
ale i z mlhy či jinovatky. Tato voda 
se po styku se zemským povrchem 
částečně vypaří, částečně je spo-
třebována rostlinstvem, odtéká po 
povrchu a jen malá část, zpravidla 
několik procent veškerých srážek, 
se zasákne. Voda prosakuje půdní 
vrstvou, poté zvětralou či rozpuka-
nou horninou až na nějakou méně 
propustnou polohu, kde se zadržuje. 
Tak se vytváří horizont podzemní 
vody. Čím hlouběji je, tím déle trvá 
vsak vody z povrchu. To, co se děje 
na povrchu nyní, se v hloubkách 
kolem 100 metrů pod povrchem, ze 
kterých se podzemní voda v naší ob-
lasti často čerpá, projeví i za několik 
desítek let.

Protože je horninové prostředí 
proměnlivé, propustné polohy se 
střídají s polohami nepropustnými. 
Nad sebou tak může existovat i ně-
kolik samostatných horizontů pod-
zemní vody. Ty se liší úrovní hladiny, 
množstvím vody a její jakostí. Každý, 
kdo chce hloubit studnu, proto musí 
vědět, který horizont chce studnou 
využívat. Platí totiž nejdůležitější  
a absolutně zásadní hydrogeologic-
ký zákon: každá studna může využí-
vat pouze jeden horizont podzemní 
vody, ostatní musí být ve studni 
zcela odtěsněny. To klade zásadní 
požadavky na konstrukci studny. 

Nezastupitelnou roli v procesu 
realizace nové studny má vodopráv-
ní úřad. Řekněme si nyní pár základ-

ních údajů k vrtaným, tedy absolutně 
nejčastěji budovaným studnám, kte-
ré často zastihují více zvodnělých 
horizontů nad sebou.

Vodoprávní úřad je zřízen  
k tomu, aby chránil veškeré vody, 
tedy i ty podzemní, podle vodního 
zákona. To je důležité dvojnásob  
v době, kdy dochází ke klimatickým 
změnám a trend spotřeby vody má 
stoupavou tendenci. V této souvis-
losti je ochrana podzemních vod 
jako nejčastějšího zdroje pitné vody 
mimořádně důležitá.

Spotřeba vody stoupá. Jde jed-
nak o přirozený úbytek vody způso-
bený zvyšujícím se odparem (zejmé-
na z rostlinstva kvůli prodlužujícímu 
se vegetačnímu období při zvyšující 
se teplotě), také zvyšující se extre-
mitou srážek a sucha, ale i požadav-
ky lidí snažících se udržet vysoký 
„vodní komfort“ (např. automatické 
závlahy tzv. anglických trávníků, kte-
ré jsou největšími „žrouty“ vody). Dle 
vodního zákona je možno povolit od-
běr podzemní vody k jiným účelům, 
než je zdroj pitné vody, pouze tehdy, 
není-li to na úkor potřeb pro pitné 
účely. Už tady je na vodoprávním 
úřadě, aby posoudil udělení takové 
„výjimky“, neboť hydrogeolog, který 
je placen žadatelem o studnu, nikdy 
nenapíše, že požadovaná zálivková 
voda na úkor pitné vody je. Troufám 
si říct, že mnichovohradišťský vodo-
právní úřad je v tomto průkopníkem 
mezi jinými vodoprávními úřady, ne-
boť si sám shromažďuje fakta hovo-
řící často o opaku tvrzení některých 
hydrologů, tedy že vody je dostatek. 
S tím se snad na první pohled dá  
i souhlasit, kdyby tady nebyl pohled 
hydrologických a klimatický trendů, 
totiž že podzemní vody zvolna ubývá 
a výhled do budoucna je vzhledem 

ke zhoršujícím se podmínkám vsaku 
dešťových vod varovný.

A nyní k samotným vrtaným 
studnám. Ještě koncem minulého 
století byla vrtaná studna poměrně 
velký luxus. Realizovaly je reno-
mované vodohospodářské firmy  
s víceméně požadovanou kvalitou. 
S rozvojem soukromého podniká-
ní si však jednoduchou „vrtačku“ 
mohl pořídit ledaskdo. V souvislosti 
se zhoršující se kvalitou vody v ko-
paných studních (zejména vlivem 
zemědělské chemie a nedosta-
tečného čištění odpadních vod)  
a v poslední době stále častějším vy-
sycháním takových studen požadav-
ky na množství vrtaných studní stále 
stoupaly. Vrtařské firmy přirozeně 
hledaly způsoby jak zlevnit stavbu 
studní, a když zjistily, že dodržování 
obecných pravidel nikdo nekontrolu-
je, bylo tady řešení v podobě „ose-
kání“ vystrojení takových studní na 
minimum. Co na tom, že se takové 
díry do země tvářící se jako studny 
stávají zdrojem znečištění podzem-

ní vody splachy z povrchu a často  
i působí jako odzátkovaná vana, 
kdy je voda zvolna odpouštěna  
z horního zvodnělého horizontu (na 
kterém jsou kromě kopaných studen 
závislé i lokální prameny a studánky) 
do zvodnění hlubšího, čímž dochází 
nejen k úbytku, popř. vyschnutí výše 
zadržované vody (jak možná došlo  
k vyschnutí údolí Krupského poto-
ka), ale také k míchání vody obvykle 
s horšími chemickými vlastnostmi 
s vodou hlubší (zpravidla kvalit-
ní pitnou). Také vystrojení studny 
nevhodnými levnějšími „trubkami“  
s chybějícím obsypem a zatěsněním 
významně zkracuje její životnost  
a může dojít i k jejímu zborcení.

Zde opět nastupuje role vodo-
právního úřadu, který je součástí 
odboru životního prostředí. Úředník 
obecně, vodoprávní o to víc, tu není 
kvůli tomu, aby případnému žada-
teli jen zkontroloval doklady k pří-
slušnému souhlasu s průzkumným 
hydrogeologickým vrtem či stavbě 
studny, zda odpovídají požadavkům 

zákonů a norem a následně „ora-
zítkoval“ svůj podpis na příslušném 
povolení. Samotný zákon předpo-
kládá, že nedílnou součástí je ná-
sledná kontrola plnění podmínek 
rozhodnutí, tedy zákonných norem. 
Specifikum vodoprávního úřadu 
je právě v tom, že pokud je studna 
vyhloubena a vystrojena, z povrchu 
se pod zem zpětně již nikdo nepo-
dívá. Případná následná podezření 
z nedodržování obecných pravidel 
(především důkladné zatěsnění ne-
využívaných zvodnělých horizontů)
se bez nákladných zkoušek (kame-
rové prohlídky, zjišťování přetoků ve 
vrtu atp.) již těžko dokazují a hlav-
ně, často nejednoznačné závěry už 
vodu do vysychajících studen a stu-
dánek nevrátí. Jde tedy o účel, nikoli 
o „papír“, že je vše v pořádku (a ono 
ve skutečnosti může být vše jinak). 
Bez pitné vody tu lidé totiž opravdu 
existovat nemohou.

Musím konstatovat, že při výše 
zmíněných nárocích, které si na 
sebe v Mnichově Hradišti klademe 
(cca 60 kontrolovaných vrtných pra-
cí ročně k běžným místním šetřením 
a závěrečným kontrolám navíc se 
staly příkladem již pro nejeden vo-
doprávní úřad), se jen těžko hledá 
čas. Přesto je nezbytné řešit jakékoli 
„černé“ studny i upozornění občanů. 
Po prvotní shovívavosti výši pokut 
postupně zvyšujeme a současně 
se snažíme dotáhnout nebezpeč-
ně vystrojené neopravitelné studny 
k likvidaci. Každý, kdo trochu zná 
zákonné možnosti kolem likvidace 
nepovolených staveb, jistě hned po-
chopí, jak složitě a zdlouhavě se toto 
uskutečňuje. Ale opět je tu ten důle-
žitý moment. Je sice mnohem lehčí 
věřit podkladům od hydrogeologa  
a projektanta, které si najal žadatel, 

aniž bychom zjistili skutečné prove-
dení vrtu, ale vodu, tu nenahraditel-
nou a stále vzácnější tekutinu takové 
ulehčení nikdy zpět nevrátí. Co tady 
po nás zůstane následujícím gene-
racím?

Můžete se mnou nesouhlasit. 
Z krátkodobého pohledu je přece 
všude vody dost. A že je sem tam 
sucho? Již první paragraf vodního 
zákona praví toto: „Účelem tohoto 
zákona je chránit povrchové a pod-
zemní vody, jako ohrožené a nena-
hraditelné složky životního prostředí 
a přírodní zdroje, stanovit podmínky 
pro hospodárné využívání vodních 
zdrojů, pro zachování vodních zdro-
jů a předejití stavu nedostatku vody 
a pro zachování i zlepšení jakosti 
povrchových a podzemních vod, 
vytvořit podmínky pro snižování ne-
příznivých účinků povodní a sucha 
a zajistit bezpečnost vodních děl  
v souladu s právem Evropských spo-
lečenství. Účelem tohoto zákona je 
též přispívat k zajištění zásobování 
obyvatelstva pitnou vodou a k ochra-
ně vodních ekosystémů a na nich 
přímo závisejících suchozemských 
ekosystémů.“ 

Je zajímavé, že se v různých žá-
dostech často odkazuje na paragra-
fy uvedené v zákoně mnohem níže, 
na různé výjimky atp. S ohledem na 
dosavadní zjištění, že se v praxi pří-
liš na zákonnou ochranu životního 
prostředí a vody zejména příliš ne-
dbá, vodoprávní úřad sice důvěřuje, 
ale s nestejnou intenzitou prověřuje  
i za cenu vlastní nepohodlnosti a ča-
sové náročnosti. Máme přeci odpo-
vědnost nejen vůči zákonu, ale vůči 
budoucnosti lidí.

Patrik Lacina,
odbor životního prostředí MÚ MH

Vystrojování nově budované vrtané studny PVC zárubnicemi.

Z Mobilního rozhlasu je Munipolis, aplikace 
zůstává důležitým informačním kanálem
V prosinci 2020 město zakoupilo 
licenci na aplikaci Mobilní rozhlas. 
Aplikaci, která je pro veřejnost zdar-
ma, radnice hned na začátku využila 
jako efektivní komunikační nástroj  
v období covidu, později při hlasová-
ní v premiérovém ročníku participa-
tivního rozpočtu, při sdílení novinek 
z úřadu nebo při nahlašování závad. 
Díky vám tak radnice často ví o pro-
blémech v terénu takřka okamžitě  
a může je ihned řešit.

V minulém roce se Mobilní 
rozhlas převlékl do nového kabátu. 
Nově se s ním setkáváme pod ná-
zvem Munipolis. Využívá ho přes 
30 procent obyvatel města. Přesto 
řada občanů Munipolis zatím nemá 
nebo aktivně nevyužívá všechny 
jeho funkce. Některé údaje nemá 
mnoho uživatelů kompletně vyplně-
né, nemohou tak přijímat aktuality 
nebo nahlašovat závady, na které 
ve městě narazí. Pojďme si krok za 
krokem zrekapitulovat funkce a be-
nefity, které Munipolis nabízí, včetně 
prvotního kroku – registrace:

Registrace do Munipolis 
Můžete ji provést na počítač 

na adrese munipolis.cz/registrace 
ale také ve svém chytrém mobilním 
telefonu po stažení aplikace. Pokud 
máte tlačítkový telefon, proveďte 
registraci přes počítač. S registrací 
vám případně ochotně pomohou  
i děvčata v městské knihovně. 
Zprávy vám následně budou cho-
dit e-mailovou cestou a v krizových 
případech přes SMS. Údaje, jako je 
e-mail nebo telefonní číslo, je však 
při registraci nutno uvést.

V registračním procesu si také 
sami můžete nastavit, jaké typy in-
formací vás zajímají: odebírat může-
te všechny typy zpráv nebo třeba jen 
informace z úřadu, krizové informa-
ce a online zpravodaj. Aplikace po-
čítá i s nerezidenty, pokud jste tedy 
chatař nebo zahrádkář, můžete při-
jímat pouze typ informací relevantní 
pro vás.

Adresné informování
Doporučujeme uvádět také ulici 

bydliště. Tato informace městskému 
úřadu usnadní komunikaci s vámi  
a vám zase poskytne přísun aktua-
lit, které se týkají přímo vaší lokality. 
Pokud u vás v ulici bude v následu-
jících dnech probíhat čištění komu-
nikací, plánovaná odstávka vody 
nebo třeba asfaltování a uzavírky, 
informace k vám dorazí včas.

Nahlašování závad
Nepořádek kolem kontejnerů, 

černá skládka, rozbitá lavička nebo 
nesvítící lampa? O tom všem mů-
žete dát prostřednictvím aplikace 
obratem vědět na odbor investic  
a komunálního hospodářství a po-
moct tak svým sousedům. Stačí 
podnět na místě vyfotit, problém 
popsat, lokalizovat polohu a odeslat.  
S problémem se popere příslušná 
pověřená osoba a v aplikaci se po 
čase objeví, zda a jak byl podnět 
vyřešen. Hláška o podání podnětu 
i jeho vyřešení vám dorazí rovněž 
e-mailem.

 
Online zpravodaj

Kamelot je k dispozici nejen na 
webu, ale také v Munipolis. Zpravo-
daj si díky tomu můžete pohodlně 
přečíst kdykoliv a odkudkoliv. Vy-
užít můžete také mnoho aktivních 
odkazů na internetové stránky. Ka-
melot naleznete pod dlaždicí Chyt-
rý zpravodaj. V horním rozcestníku 
objevíte i spousty dalších užitečných 

informací, a to jak ve webovém, tak 
mobilním zobrazení.

Informace rovnou do kapsy
Ledovka, volby do osadního 

výboru, nové svozové kalendáře 
odpadu nebo čištění komunikací  
u vás v ulici? O tom všem se dozví-
te díky Munipolis hned. Na rozdíl 
od Facebooku a dalších sociálních 
sítí vám totiž o důležitých zprávách 
přijde upozornění (pokud jste si sa-
mozřejmě neomezili notifikace uvnitř 
aplikace nebo svého telefonu).  
V případě nebezpečí nebo zprávy 
vysoké důležitosti odesíláme SMS, 
proto nezapomeňte vyplnit i telefon-
ní číslo.

Doplnění údajů
Více než 1300 uživatelů zprávy 

z Mnichova Hradiště odebírá, ale 
nemá mobilní aplikaci. Více než 
1000 uživatelů nevyplnilo adresu 
svého bydliště. A více než 700 uži-
vatelů špatně vyplnilo své jméno 
nebo nevyplnilo e-mail. To je škoda! 
Přitom své údaje můžete doplnit 
kdykoliv v sekci Můj účet > Nasta-
vení účtu. Budeme rádi, když údaje 
doplníte, zvýšíte tak své šance být  
v případě potřeby včas informováni.

Děkujeme, že s námi zůstáváte 
v kontaktu. Děkujeme za pár minut 
vašeho času, které budete věnovat 
doplnění údajů v aplikaci. Rychlé 
varování při nečekaných událostech 
nebo informace o plánovaných ak-
cích budete tak mít vždy po ruce.

Markéta Červinková

Blížící se akci na počest 
LIAZu připomínají panely

Přípravy akce 70 let LIAZu v Mnicho-
vě Hradišti utěšeně pokračují. Vedle 
70 nákladních automobilů značky 
LIAZ se budou účastníci moci těšit 
třeba na besedu s účastníky Rally 
Dakar moderovanou Janem Říhou, 
znalcem tohoto extrémního závodu, 
dále na kulturní program, jehož vr-
cholem bude koncert zpěvačky Olgy 

Lounové, která vystoupí s kapelou, 
na tematické scénky na jednotlivých 
stanovištích a na mnohé další.

Akci naplánovanou na sobotu 
27. května už nyní na náměstí připo-
mínají výstavní panely, které budou 
postupně přibývat a představovat 
LIAZ jako fenomén z řady různých 
úhlů. (wes)
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Abonentky na novou sezónu 
nabídne Klub na nové adrese
Jak už možná někteří vědí, kance-
láře Klubu Mn. Hradiště se na konci 
března přestěhovaly o vchod vedle, 
do bývalé restaurace Hotelu U Hroz-
nu (Poříčská 27). Tam teď najdete 
informační centrum, kancelář diva-
dla a vedení Klubu. Kancelář kina 
bude nově, a už napořád, v kině. Tě-
šíme se na vás v nových prostorách.

Můj nejlepší kamarád
20. dubna nás v městském 

divadle čeká poslední abonentní 
hra sezóny, komedie Můj nejlep-
ší kamarád. Bernard a Phillippe 
jsou nejlepší přátelé, a přece tolik 
rozdílní. Bernard pracuje na skvě-
lém postu v rodinném podniku své 
ženy Nelly, zároveň doplácí na svou 
vášeň sukničkáře. Svou milenku 
dokonce přivede do jiného stavu. 
Kdyby se o tom dozvěděla jeho 
žena, přišel by o všechno. Proto 
požádá o pomoc svého kamaráda 
Phillippea, dobráka od kosti, který 
žije spořádaně se svou přítelkyní 
Alicí a nemá peněz nazbyt. Tím se 
roztáčí kolotoč situací a zápletek, 
na jehož konci není vůbec jisté, zda 
se Phillippeovi nezhroutí jeho vztah  
s Alicí a zda Bernardovi všechny 
jeho lži neprojdou… Hrají: Aleš 
Háma, Petr Motloch, Nela Boudová, 
Tereza Kostková, Michaela Sejnová 
/ Lucie Okonová.

Dětský den chce opět 
představit místní spolky

Jubilejní koncert Lubomíra Brabce
Legenda koncertní kytary Lu-

bomír Brabec se řadí ke špičce 
českého interpretačního umění. 
Jeho koncerty jsou žádány po celém 
světě a není kontinentu, kde by se 
nerozezněly struny jeho klasické 
kytary. Mistr bude v roce 2023 slavit 
své jubilejní 70. narozeniny a připra-
vil speciální program – 26. dubna se 
můžete těšit na skladby od sklada-
telů jako G. Gordani, G. Paisiello, 
F. Sor, G. F. Händel, A. Dvořák,  
J. Turina, E. Granados, A. Lara, ale  
i na skladby z vlastní tvorby. Zpěvem 
ho doprovodí sopranistka Karolína 
Cingrošová Žmolíková. 

Konec sezóny a začátek prodeje 

předplatného na sezonu další
Jakmile odehrajeme poslední 

divadelní představení a poslední 
koncert, bude zahájen prodej di-
vadelních, koncertních a dětských 
abonentek na další sezónu. Jako 
vždy dostanou stávající předplatitelé 
čas do konce května potvrdit, zda 
budou chtít pokračovat v další sezó-
ně, nebo zda svá místa přenechají 
novým zájemcům. Brožury s progra-
mem další sezóny budou k dispozici 
na představení Můj nejlepší kama-
rád a poté v městském informačním 
centru, nebo v elektronické podobě 
na webu města v podsekci kultura.

Barbora Balejová,
Klub Mn. Hradiště s.r.o.

Festival Mnichovohradišťská jarní písnička se vrací
13. ročník festivalu sborového zpěvu 
Mnichovohradišťská jarní písnička 
už získal konkrétní podobu. Kdo při-
jal pozvání a zazpívá na jednotlivých 
koncertech? 

Celkem se představí 12 pěvec-
kých sborů, k tomu připočtěme čtyři 
domácí sbory, což nám dohromady 
dá necelých 500 zpěváků.

Na prvním koncertě na sále Zá-
kladní školy Studentská se v pátek 
14. dubna od 17 hodin představí kro-
mě domácích Zvonků pěvecký sbor 
Písnička z Benátek nad Jizerou, 
turnovská Carmina, ze Semil přijede 
Jizerka a vrcholem bude vystoupení 
pěveckého sboru Iuventus, Gaude!, 
několikanásobného vítěze olym-
pijských her ve sborovém zpěvu, 
držitele mnoha zlatých pásem v do-
mácích i mezinárodních soutěžích. 
Po koncertě je pro děti připravena 
diskotéka, pro sbormistry poseze-
ní spojené s výměnou zkušeností  
a notových materiálů.

Druhý koncert proběhne v so-
botu 15. dubna rovněž na sále ZŠ 
Studentská, začíná v 15 hodin a vy-

stoupí sedm přípravných sborů – do-
mácí Koťata a Zvonečky, Stodůláček  
z pražských Stodůlek, přípravný 
sbor pražské Radosti Písnička, 
Škatulata z Horoměřic, Čekanky ze 
Semil a přípravný sbor libereckého 
Severáčku Broučci zpěváčci. Po 
koncertě děti pobaví Štěpán Tuček 
svým Štěpánovým kouzelným lout-
kovým divadlem.

Oba koncerty jsou přístupné ve-
řejnosti a jste na ně srdečně zváni.

Na květen připravujeme třetí 
koncert, který se bude konat v kapli 
sv. Anny v Mnichově Hradišti a na 
kterém vystoupí smíšené pěvecké 
sbory dospělých. O něm vás bude-
me informovat v květnovém čísle 
Kamelotu.

Alena Hejlová,
Dětský pěvecký sbor Zvonky

V  letošním roce plánuje Mnicho-
vohradišťský sportovní klub ve 
spolupráci se spolkem Žijeme pro 
Hradiště opět zorganizovat Dětský 
sportovní den v areálu MSK. Tra-
diční akce je plánována na sobotu 
3. června od cca 13 hodin. Konci-
pována bude opět jako představení 
spolků, organizací a jednotlivců, 
kteří mají vazbu na město Mnicho-
vo Hradiště a bude i letos doplněna  
o zajímavé hosty.

Máte-li zájem podílet se na 
organizaci nebo chcete-li se aktiv-
ně zapojit do programu, obraťte se 
nejpozději do konce dubna na členy 
organizačního výboru. (aj)

Aleš Janatka
ales.janatka@skoda-auto.cz

tel.: 605 293 533

Jaroslav Trpkoš
j.trpkos@seznam.cz

tel.: 731 440 036

Jan Nohýnek
reditel@nabytek-honza.cz

tel.: 731 583 952

Organizační tým 
Dětského sportovního dne 

Školky v městské knihovně
Už od nového roku knihovnu navště-
vují dvakrát až třikrát týdně třídy z 
prvních stupňů místních základních 
škol. V minulém měsíci se k tomu 
přidaly i mateřské školy, které již tra-
dičně drží březen – měsíc čtenářů. 

Malí předškoláci se dozvědí, 
jak to chodí v knihovně, jak se mají 
chovat ke knížkám, poslechnou si 
pohádku o knižních skřítcích, za-
hrají maxipexeso a nebo si mohou 
prohlížet spoustu krásných leporel z 
našeho knižního domečku. Ze ško-

lek mimo Mnichovo Hradiště nás na-
vštívila i školka z Březiny a předško-
láci z Bakova nad Jizerou. Dokonce 
i dvou- až tříleté děti z Mateřského 
centra Kohoutek si se zájmem vydr-
žely prohlížet knížky skoro hodinu.

Malým návštěvníkům se u nás 
často líbilo tak, že se odpoledne 
přišli do knihovny se svými rodiči 
přihlásit – a to nám dělá opravdovou 
radost!

Jana Jedličková,
Městská knihovna Mn. Hradiště

ZUŠ slaví úspěchy svých 
žáků a zve na koncerty
V pondělí 13. března se na půdě 
ZUŠ Říčany a v úterý 14. března  
v ZUŠ Nymburk konala krajská kola 
soutěží základních uměleckých škol 
v komorní hře s převahou decho-
vých nástrojů. Pro naprostou většinu 
soutěžících končí soutěž účastí, pří-
padně i dobrým umístění v krajském 
kole. Postupy do republikového kola 
jsou výjimečné. V Říčanech obsa-
dilo žesťové duo ve složení Marek 
Vondráček a Luděk Maděra (peda-
gog Jan Čížek) z naší ZUŠ Mnicho-
vo Hradiště krásné 2. místo. V Nym-
burce pak získal saxofonový kvartet 
ve složení Anastázie Kratochvílová, 
Magdaléna Milerová, Anežka Nigrí-
nová a Kristýna Pěničková (pedagog 
Kryštof Křemenák) 1. místo. Moc jim 
gratulujeme a děkujeme za skvělou 
reprezentaci naší ZUŠ a města.

V ZUŠ Mnichovo Hradiště vy-
učuje vaše děti mnoho pedagogů, 
kteří jsou aktivní muzikanti – hrají v 
kapelách, na koncertech nejen ko-
morní hudby i při různých společen-
ských příležitostech. Přijďte v úterý 
18. dubna do Café Ořech v Mnicho-
vě Hradišti na Učitelský koncert. Mů-
žete si dát něco dobrého, kávu nebo 
čaj a přitom poslouchat prima hudbu 
mnoha žánrů.

Zveme vás také na akci Spo-

lečně hrajeme, na rodinný koncert, 
který bude ve středu 24. května ve 
stodole na faře v Mnichově Hradišti. 
Akce se koná v rámci celorepubliko-
vé přehlídky základních uměleckých 
škol ZUŠ OPEN. Hrát a zpívat bu-
dou rodinná uskupení – sourozenci, 
děti s rodiči a dalšími příbuznými. 
Muzikantské rodiny se můžou vzá-
jemně seznámit a zahrát si spolu. 
Chceme touto hudební příležitostí 
podpořit spolupráci různých gene-
rací, rodinnou soudržnost a tradici 
muzicírování v rodinách. Zároveň je 
to pro naší ZUŠ možnost otevření 
školy a předvedení naší práce nej-
širší veřejnosti.

Jan Čížek,
ZUŠ Mnichovo Hradiště

V dubnu zamíří do kin nové zpracování Tří 
mušketýrů a film z historie značky Nike
Tři mušketýry Alexandera Dumase 
dobře známe všichni z četby i filmů. 
Nejnovější francouzský výpravný 
film je opět dvoudílný. První část  
s názvem Tři mušketýři: D´Artagnan 
uvidíte teď v dubnu, druhý díl pak  
v prosinci. 

Značka sportovního oblečení 
Nike je spojena s mnoha známými 
tvářemi. Jednou z nich byl nejlepší 
basketbalista světa Američan Mi-
chael Jordan. O jeho spolupráci 
s manažerem společnosti vypráví 
film Air: Zrození legendy. Nabízíme 
ještě jeden titul podle skutečných 
událostí – Sázka na zlato. Jde  
o příběh předčasně zemřelého 
amerického hudebního vydavatele 

Neila Bogarta, který stál za úspěchy 
mnoha rockových skupin, například 
KISS nebo Village People. Dále vás 
pozveme na černou slovenskou ko-
medii Invalida, která připomene di-
voká a bezzákonná porevoluční 90. 
léta a pokračování populární série 
krimithrillerů John Wick 4 s Keanu 
Reevesem v hlavní roli.

Dobrodružný italský film hlavně 
pro děti se jmenuje Zachraňte tygra 
a je o malém chlapci, který se snaží 
zachránit tygří mládě před pytláky.
Francouzští filmaři se téměř po 50 
letech vrátili také ke klasické dět-
ské knížce Cécile Aubryové Bella 
a Sebastián a natočili celovečerní 
rodinný film Bella a Sebastian: Nová 

generace. Dosud měl tento příběh 
jen jedno zpracování, a sice seriál  
z roku 1965.

Dětem kino v dubnu nabídne 
dále tři nové animované filmy – Med-
věd a myška na cestách, Titina – psí 
polárnice a Super Mario Bros. ve 
filmu.

Ve středu dopoledne budeme 
hrát českou komedii Ostrov a ame-
rické fantasy Avatar 2: The Way of 
Water.

Těšíme se na vás v kině!

Marcela Jindříšková,
Kino Mnichovo Hradiště

Infocentrum nově 
sídlí v přízemí Hroznu
Městské informační centrum má po 
dvou letech svého působení nad 
prodejnou COOP na Masarykově 
náměstí za sebou další stěhování. 
Od 27. března nás najdete jen o pár 
metrů dál v upravených přízemních 
prostorách bývalé restaurace Hotelu 
U Hroznu.

Těšíme se tu na vaši návštěvu!

Tomáš Hejdrych,
MIC Mnichovo Hradiště
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Mateřská škola vyhlásila zápis dětí, 
ještě před ním pozve na den otevřených dveří
Mateřská škola Mnichovo Hradiště 
oznámila, že zápis dětí k předškol-
nímu vzdělávání od školního roku 
2023/2024 se bude konat ve dnech 
3. a 4. května 2023 od 14:30 do 
16:30 hodin na jednotlivých mateř-
ských školách, tj. v Mírové ulici čp.  

683, v Jaselské ulici čp. 1238 a ve 
Veselé ve Školní ulici čp. 70.

Zápisu bude jako obvykle před-
cházet den otevřených dveří. Ten je 
naplánovaný na středu 26. dubna.  
V Mírové ulici se školka otevře v 
čase 14:30 až 16:30 hodin, v Jasel-

ské mezi 8. a 10. hodinou a pracovi-
ště ve Veselé bude možné navštívit 
od 14 do 15:30 hodin. 

Květnový zápis se tentokrát týká 
i dětí z Ukrajiny, které mají statut do-
časné ochrany nebo strpění pobytu.

„Zákonný zástupce dítěte, kte-

ré dosáhne k 31. srpnu 2023 věku 
pěti let, je povinen přihlásit dítě  
k zápisu k předškolnímu vzdělá-
vání,“ informuje Lenka Dutková, 
ředitelka Mateřské školy Mnichovo 
Hradiště.

Martin Weiss

Zápis dětí do DS Kohoutek 
se odehraje 19. dubna
Srdečně zveme všechny rodiče na 
den otevřených dveří DS Kohoutek, 
který je spojen se zápisem dětí do 
ročníku 2023/2024. Uskuteční se 
ve středu 19. dubna mezi 16. a 17. 
hodinou v DS Kohoutek (ulice Ivana 
Olbrachta 897, Mnichovo Hradiště, 
budova kina – vstup z pravé strany 
z ulice Jana Švermy).

Zápis bude probíhat bez dětí. S 
sebou přineste pouze přihlášku (na-
jdete ji na našem webu). Potvrzení 
od dětského lékaře ani žádné jiné 
dokumenty nejsou k zápisu potřeba.

Přijímány budou děti, které do 
prosince 2023 dovrší věku dvou let. 
Kapacita zařízení je 20 dětí, o ty se 

starají čtyři pečující osoby. V návaz-
nosti na školní vzdělávací plán se 
zaměřujeme na výtvarné tvoření, 
logopedickou prevenci a podiatrická 
cvičení. DS Kohoutek je podpořen 
Ministerstvem práce a sociálních 
věcí. 

Školkovné pro následující škol-
ní rok bylo stanoveno na 2.500 Kč 
měsíčně.

Nemůžete se v tento den do-
stavit nebo máte nějaké dotazy? 
Kontaktujte ředitelku, Mgr. Bc. Janu 
Šťastnou na tel. 724 192 819.

Jana Šťastná,
DS Kohoutek

Projekt MAP III Mnichovohradišťsko 
na konci června končí. V plánu je 
však jeho pokračování, na němž se 
již pracuje. Nicméně realizační tým 
projektu spolu se členy pracovních 
skupin odstartoval na začátku úno-
ra kolečko hodnotících schůzek, 
během nichž dochází k rekapitulaci 
naší práce uplynulých let i k pláno-
vání budoucích aktivit. Ze slov jed-
notlivých účastníků setkání zaznívá 
ocenění toho, co na Mnichovohra-
dišťsku od roku 2016 díky projektu 
MAP proběhlo. Vzniklo různorodé 
společenství lidí, jimž není vzdělá-
vání lhostejné a kteří vzájemně sdí-
lejí vše podnětné pro práci s dětmi  
a žáky. Velkým bonusem projektu 
jistě je, že se mohou zájemci vzdělá-
vat zdarma a přímo v Mnichově Hra-
dišti či v jeho bezprostředním okolí, 
a nemusejí tedy ztrácet čas dojíždě-
ním do různých koutů naší republiky. 

Do regionu se dostala zajímavá 
„jména“, která možná běžným smr-
telníkům nic neřeknou, ale ti, kteří 
se pohybují na poli výchovy a vzdě-
lávání, je znají víc než důvěrně – na-
příklad psychologové Václav Mertin 
a David Čáp, Klára Smolíková (spi-
sovatelka, scénáristka, lektorka) atd. 
Díky aktivitě pracovních skupin se 
povedlo vydat nové publikace, jako 
je Geologický mapováček, Před-
školákův mapováček či pexeso  
s ekosystémem Jizery. Dalším hma-
tatelným výstupem byly databáze 
kontaktů rovných příležitostí, volno-
časových aktivit na Mnichovohradišť-
sku či místních odborníků, případně 
mnichovohradišťská či kněžmost-
ská hledačka. Pedagogové kvitují 
s povděkem i nákup pomůcek dle 

vlastního výběru do jednotlivých ma-
teřských a základních škol na Mni-
chovohradišťsku. To jsou však jen 
zlomky aktivit, které máme v rámci 
projektu za sebou. Více o nich se 
dozvíte na našem webu www.map-
-mh.cz. 

Současný projekt nenahrává 
příliš mnoha otevřeným akcím pro 
veřejnost. Jeho cílem je naplánovat 
budoucí činnost. Nicméně alespoň 
v rámci pracovních skupin je možné 
uskutečnit nějaké to setkání s odbor-
níkem. Tak tomu bylo například na 
únorové schůzce pracovní skupiny 
pro rozvoj potenciálu ve vzdělá-
vání, jež měla jediné téma: Jak na 
regionální učebnici? Průvodcem 
setkání byla Dáša Zouharová, která 
se dlouhodobě zabývá regionálním 
vzděláváním. V úvodní části jsme 
se seznámili s příklady regionální-
ho vzdělávání ze ZŠ Podomí, kde 
paní Zouharová učí. Následně jsme 
se zaměřili na příklady regionálních 
učebnic, hledali jejich klady i sla-
bá místa. Poslední hodinka patřila 
přemýšlení nad tím, jak regionální 
učebnici pojmout. Těší nás hojná 
účast na této akci i odhodlání pří-
tomných, aby nějaká regionální 
učebnice pro Mnichovohradišťsko  
v budoucnu vznikla. 

Jste pedagog, neformální vzdě-
lavatel či rodič? Máte nějaký tip na 
zajímavé akce z oblasti výchovy  
a vzdělávání? Pokud ano, podělte 
se o svůj nápad s námi. Na našem 
webu máte v kontaktech možnost 
zanechat nám zprávu.

Markéta Tomášová,
MAP III Mnichovohradišťsko

V MAPu nastal čas
bilancování a plánování

Setkání na téma „Jak na regionální učebnice na Mnichovohradišťsku“.

Poděkování společnostem 
ŠKO-ENERGO a Litra
Základní škola Švermova děkuje společnostem ŠKO-ENERGO a Litra za 
finanční příspěvek. Díky tomuto daru jsme mohli vybavit kompenzačními po-
můckami relaxační místnost pro žáky speciálních tříd. (zh)

Březen, měsíc knihy, ale i mnoha dalších zážitků
Poslední únorový týden se v naší 
mateřské škole hrálo, tančilo a sko-
tačilo. Začalo karnevalové veselí 
plné spousty krásných masek, zá-
bavy a soutěží. V některých třídách 
byla dokonce i bohatá tombola! 
Následovalo muzikálové vystoupe-
ní Elsa a Olaf na cestách v místní 
sokolovně a nakonec úžasný kul-
turní zážitek v městském divadle. 
Představení Veselá pouť bylo velmi 
poutavé umělecké dílo. Nejen děti,  
z nichž některé divadlo navštívily vů-
bec poprvé, byly unesené. 

Na začátku března jsme již 
tradičně navštívili místní knihovnu, 
protože březen je přeci „měsíc kni-
hy“. O knihách si děti povídaly i ve 
třídách, seznamovaly se s novými 
pojmy – ilustrátor nebo spisovatel. 
Poznaly rozdíly mezi knihovnou  
a knihkupectvím a začaly se sezna-
movat s typickými autory naší litera-
tury. V rámci tohoto týdne měly rodi-
če možnost přijít dětem osobně číst 
pohádku při odpoledním odpočinku. 
Toho využily především maminky ve 
třídě Beruška.

Naši nejstarší kamarádi, před-
školáci ze tříd Hruštička a Beruška, 
se v rámci tematického týdne „Bude 
ze mě školák – co už umím k zápisu 
do školy“ byli podívat za svými ka-
marády v základní škole na náměstí. 
Prohlédli si prostory školy a vyzkou-
šeli si, jaké to je sedět v lavicích.

Třídy Jablíčko a Včelička se 
vypravily na školní výlet do Eko-
centra Zahrada v Mladé Boleslavi. 
Děti si prohlédly místní faunu i floru  
a mohly si pohladit králíky a morča-
ta. V pavilonu vodních živočichů byla 

k vidění dokonce i uměle vytvořená 
řeka Jizera, v akváriu plná živočichů 
a rostlin, které se v řece skutečně 
vyskytují. Děti z Jablíčka tu absol-
vovaly program Kamarádi z půdy, 
v rámci něhož se zábavnou for-
mou seznámily s životem netopýrů.  
V březnu nás ještě čeká vystoupení 
pro babičky a dědečky v Domově 
Modrý kámen a velikonoční dílničky.

Michaela Novotná, 
Mateřská škola Mírová

Sedmadvacet gymnazistů 
získalo certifikát
V letošním roce jsme opět spoluor-
ganizovali jazykové zkoušky Cam-
bridge English. Celkem zkoušku 
skládalo 27 kandidátů, kteří opět 
prokázali vysokou úroveň svých ja-
zykových dovedností.  Naši studenti 
získali 18 certifikátů B2, osm C1 a 

jeden C2. Úspěšným absolventům 
zkoušek gratulujeme a doufáme, že 
jejich úspěch bude inspirací a moti-
vací pro mladší spolužáky v dalších 
letech. 

Kateřina Šrytrová,
Gymnázium Mnichovo Hradiště

INZERCE
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B/E/J/K v Galerii Konírna

V Galerii Konírna vystavuje aktuál-
ně skupina čtyř pražských autorek 
pojmenovaná B/E/J/K podle prvních 
písmen křestních jmen čtveřice vý-
tvarnic. Blanka Proksová, Eva Hor-
čičková, Jitka Vašutová a Kamila 
Vrbovcová tvorbou obohacují své 
životy a do svých děl promítají vlast-
ní energii, poezii života i hloubku 
prožitků.

Výstavu maleb a soch (jde  
o historicky první výstavu soch v Ko-

nírně) zahájila 15. března pohodová 
vernisáž. Na ní zahrál saxofonový 
soubor žákyň (pod vedením Kryšto-
fa Křemenáka), který právě zvítězil  
v krajském kole souborů ZUŠ v kate-
gorii dechových nástrojů. 

Na vystavená díla se můžete 
přijít podívat do 20. dubna 2023 
vždy ve středu mezi 15. a 17. hodi-
nou, v sobotu od 9 do 11 hodin nebo 
po domluvě.

Martin Weiss

Nohynek, Nohýnek i Nohynák a Nohymyl. 
Spolek genealogů mapuje typická příjmení
Každý všímavější jedinec si jistě 
uvědomuje, že některá příjmení lidí 
v okolí jeho bydliště se nápadně 
často opakují a že každý region má 
svá „typická“ příjmení. Rozložení 
výskytu příjmení v naší zemi zkrát-
ka není rovnoměrné. Což ale ne-
musí znamenat, že všichni nositelé 
určitého příjmení mají společného 
předka. A už vůbec není jednoduché 
něco takového jednoznačně potvr-
dit, nebo naopak vyvrátit. Příjmení 
totiž vznikala dřív než první písemné 
(dochované) zmínky o nich. Do jisté 

míry ale příjmení a vzájemné sou-
vislosti jejich nositelů zkoumat lze.  
A právě to je jednou z oblastí, kterou 
se zabývá Mnichovohradišťský spo-
lek genealogů. Ten v těchto dnech 
zveřejnil první z pilotních textů  
o příjmeních na Mnichovohradišťsku, 
které budou doplňovány a vylepšo-
vány. V budoucnu by měly být sou-
částí tištěného sborníku o místních 
příjmeních.

Příjmení Nohynek či Nohýnek 
zná na Mnichovohradišťsku každý. 
Věděli jste ale, že v 17. století zde 

žil i Nohynák a Nohymyl? Právě to-
muto příjmení a jeho variantám je 
věnován první příspěvek. Najdete 
jej spolu s veškerými podrobnostmi 
na webu www.rodokmenymh.cz/
prijmeni/.

Mezi další typická příjmení Mni-
chovohradišťska patří například Bu-
kvička, Danda, Eichler, Hyka, Madě-
ra, Šimon, Šverma a mnoho dalších. 
Těm se budou věnovat další články.

Smyslem zveřejňování pilotních 
dílů je jednak pomocí zpětné vazby 
od odborníků i dalších nadšenců 

příspěvky doladit k dokonalosti  
a případně rozšířit, jednak motivovat 
ostatní k napsání dalších příspěvků, 
aby výsledný tištěný sborník byl co 
nejreprezentativnější.

Spolek děkuje za další pří-
spěvky i doplnění a zpětnou vazbu  
k příspěvkům dosavadním. Přispěj-
me společně k zachování paměti 
rodů našeho regionu!

Petr Novák,
Mnichovogradišťský spolek 

genealogů

Veselský turnaj v prší
Veselský turnaj v  Prší se konal le-
tos již po šesté, tentokrát 4. března,  
a nám se opět přihlásila celá řada 
milovníků této společenské hry. 

Letos se přihlásilo celkem 28 
soutěžících, tím pádem se musel  
z časových důvodů lehce upravit 
harmonogram, aby se vše stihlo. 
Průběh dne byl však, myslím si, na 
výborné úrovni. 

Jako každým rokem hráči za 
svou účast a umístění dostali hojné 
ceny. Chtěli bychom tímto poděko-
vat sponzorům, kteří se podíleli na 
cenách a bez nichž by to nejspíše 
nešlo. Děkujeme: Chovatelským 
potřebám u Dvořákových, Autodo-
pravě – Tomáš Richtr, SDH Vese-
lá, Hostinci u Českého Lva – Pavel 
Záhora, Coop Mnichovo Hradiště, 
Luďku Najmanovi, Marcelu Fišerovi, 
Lence Erbrtové, Zdeňku a Lence 
Kyselovým, Marii Omastové,  Luká-
ši Kyselovi, Jířímu Špátovi, Josefu 
Jozífkovi, Richardu Jurovi, Jindrovi 
Smrkovskému, Evě Daňkové, Ivě 
Špátové, Dominiku Kyselovi, Kateři-
ně Richtrové  a  dalším…

Letos se na prvním a druhém 
místě umístili manželé Erbrtovi a na 
třetím místě Tomáš Richtr, náš po-
řadatel turnaje. Chtěli bychom také 
poděkovat hráčům za účast a dou-
fáme, že se příští rok zase sejdeme. 

Letošní turnaj v  prší navíc Ve-
selé přinesl jeden super benefit. Za 
vybrané peníze ze startovného SDH 
Veselá zajistí výlet do pražské Zoo 
Praha v Troji. Z vybraných peněz 
bude zaplacen autobus, místa jsou 

již téměř obsazena. 
Ještě jednou děkujeme a bude-

me se těšit na příští rok. 

           Kateřina a Tomáš Richtrovi 
   

Senioři míří na zámek 
i do hřebčína

Spolek Senioři nejen sobě zve zá-
jemce z Mnichovohradišťska na 
dubnový výlet, na který vypravuje 
autobus s možností nástupu v Hra-
dišti, Veselé a Bakově. V úterý 11. 
dubna senioři v 8:30 hodin vyrazí 
od boleslavského Domu kultury na 
zámek Karlova Koruna, kde je ob-
jednaná prohlídka. Po poledni bude 
autobus pokračovat do Kladrub nad 
Labem, kde si výletníci s průvodcem 
prohlédnou národní hřebčín. Návrat 
do Mladé Boleslavi se očekává ko-
lem 17:30 hodin. Cena dopravy činí 
330 Kč. Přihlásit se lze osobně na 
pobočkách Malyry nebo e-mailem 
na adrese info@seniorinejensobe.
cz. Více na tel. 733 505 832. (wes)

Virtuální realita v Domově Modrý kámen
V Domově Modrý kámen se snažíme 
jít s dobou a našim klientům dopřát  
i technické vymoženosti dnešní 
doby. Rozhodli jsme se využít nabíd-
ky firmy Kaleido a pro naše klienty 
jsme zakoupili roční pronájem pro-
gramu virtuální reality, která přináší 
zážitky tvořené přesně na míru po-
třebám a přáním seniorů – procház-
ky lesem, relaxace na pláži, česká  
i evropská města s českým průvod-
cem, ale také třeba koncert violon-
cella v barokní zahradě, prohlídka 
galerie, romantická setkání apod. 
Zkrátka, každý si přijde na své. Když 
nemohou naši klienti do světa, přijde 
celý svět za nimi. 

Hned po prvním vyzkoušení  
v praxi bylo jasné, že to bylo dobré 

rozhodnutí. Jedna z klientek navští-
vila své rodné město a celé si ho ve 
virtuální realitě prošla. Byl to pro ni 
velmi silný zážitek. Poznávala uličky, 

ve kterých se procházela jako dítě. 
Druhá klientka toužila po relaxaci  
v lesním prostředí. Obě byly nesmír-
ně nadšené a my spolu s nimi. Už se 
těšíme, kam povedou kroky našich 
dalších klientů. 

Roční pronájem virtuální reality 
od firmy Kaleido jsme pro naše kli-
enty hradili z finančních darů, které 
jsme obdrželi od firem či fyzických 
osob, kterým naše práce není lho-
stejná. Touto cestou bych chtěla po-
děkovat nejen jim, ale i městu Mni-
chovo Hradiště za finanční podporu, 
kterou nám v roce 2023 věnovalo. 
Každé podpory si velmi vážíme.

Renata Poláková,
Domov Modrý kámen

Klub českých turistů zve na své jarní akce
Stejně jako příroda, i Klub českých 
turistů se začíná probouzet ze zim-
ního spánku. Náš první jarní výlet 
se uskutečnil v neděli 26. března, 
kdy nás Markéta Tomášová vzala na 
rodinný výlet do našeho památkami 
a historií „napěchovaného“ hlavního 
města, konkrétně do vyšehradské 
pevnosti. 

Následující víkend s naším klu-
bem můžete strávit jak sobotu, tak  
i neděli. V sobotu 1. dubna se připo-
jujejeme k celostátní akci „Ukliďme 
Česko“. Členové a příznivci Klubu 
českých turistů se scházejí během 
aprílového rána před Dolci, které 
uklidí, a ti, kdo se chtějí více projít, 

dojdou až do Hoškovic a třešňovkou 
zpátky do Mnichova Hradiště. V ne-
děli 2. dubna se vypravíme s Petrem 
Hladíkem na Litoměřicko na vrchol 
Sedlo a hrad Litýš. 

Rozhodně naší největší dub-
novou akcí bude 6. ročník výletu 
nazvaného „Zásadně na Zásadku“. 
Zmíněný výlet se uskuteční v nedě-
li 16. dubna, a jak je z názvu akce 
patrné, cílem bude zřícenina hradu 
Zásadka, na niž nemusíte putovat 
pouze pěšky, ale lze na ni dojet i na 
kole. Nezapomeňte si s sebou vzít 
buřty, za hudebního doprovodu si 
je můžete přímo v areálu Zásadky 
opéct. 

Jestliže rádi objevujete vzdále-
nější místa, v sobotu 22. dubna mů-
žete s Lukášem Umáčených vyrazit 
do Horní Lužice. Trasa tohoto jedno-
denního výletu vás zavede k našim 
blízkým sousedům, vystoupáte na 
tři vrcholy (všechny s restaurací  
a přístupnou rozhlednou), odkud po-
stupně budete mít možnost, bude-li 
dobrá dohlednost, vidět území od 
Drážďan až po Görlitz, nekonečné 
lesy kolem jezerní oblasti na severu 
a hřebeny Lužických hor na jihu. 

V případě, že dáváte přednost 
individuální turistice, lze se zapojit 
do 4. ročníku naší výzvy „100 jar-
ních kilometrů“. Zaregistrujte se na 

našich webových stránkách (www.
kctmh.cz), stáhněte si kartičku  
a můžete si začít zapisovat své 
výlety a sbírat tak pomyslně svých 
(prvních) sto jarních kilometrů. For-
ma pohybu je na vás. Kilometry si 
můžete započítat, ať už vyrazíte 
pěšky, pojedete na běžkách, na kole 
či koloběžce. Odstartovali jsme ve 
středu 1. března a končíme 20. červ-
na. Zhodnocení a předání výročního 
odznáčku všem účastníkům výzvy 
proběhne na společném pikniku  
u Jizery před letními prázdninami.

Jiří Janda, Klub českých turistů, 
odbor Mnichovo Hradiště
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Žáci z oddílu volejbalu Sokola Mnichovo 
Hradiště jasně vyhráli krajský přebor
Starší žáci Sokola Mnichovo Hra-
diště v neděli 12. března dohráli 
posledním turnajem krajský přebor 
Libereckého kraje a již před tímto 
turnajem měli výrazný náskok na 
své soupeře. Krajskými přeborníky 
se nakonec stali s bilancí 21 výher 
a pouze tří porážek! Tím si s jasnou 
převahou zajistili postup do kvalifika-
ce o mistrovství ČR. Až na výjimky 
podávali kluci po celý ročník velmi 
dobré výkony a hlavně se celý rok 
zlepšovali a posouvali se k „dospě-
lému“ volejbalu.

Na úspěšném vystoupení se 
podíleli hráči zleva dole: Ondřej Šve-
jdar – blokař,  Vítek Pospíšil – blokař 
a smečař, Martin Benda – nahrávač 
a libero a Tomáš Skřivan – nahrá-
vač. Nahoře zleva: trenér Jiří Skři-
van, Daniel Doležal – blokař, Kryštof 
Škorpil – účko a nejúdernější hráč, 
Vojtěch Veselý – smečař a Tadeáš 
Baranovský – smečař. Na fotce chy-
bí tři o víkendu nemocní hráči Ma-
rek Jansta,  Vojtěch Pětioký a Vítek 
Kysela.

Jiří Skřivan,
TJ Sokol Mnichovo Hradiště

Díky široké základně jsme mohli 
postavit tři družstva v šestkovém 
volejbalu – od mladších žákyň po 
kadetky. Ve všech tréninkových sku-
pinách volejbalového oddílu Sokola 
Mnichovo Hradiště se totiž připravu-
je více než padesát děvčat. 

Kadetky mají za sebou nejú-
spěšnější sezónu dívčích družstev 
Sokola za hodně dlouhou dobu – 
získaly dva tituly za vítězství v kraj-
ských přeborech juniorek a kadetek. 
Nejdříve si výhrami na dvou kvalifi-
kacích zajistily první skupinu. V té 
zvítězily na pěti turnajích ze šesti. 
Ze zúčastněných družstev hráčky 
předváděly nejhezčí volejbal zalo-
žený na výborném servisu, pevném 
bloku a rychlém útoku středových  
i krajních hráček. Díky těmto činnos-
tem v utkáních dominovaly aktivní  
i atraktivní hrou. Úspěšné je i jejich 
působení v Českém poháru kadetek. 
V kvalifikaci si vybojovaly druhou 
výkonnostní skupinu, kde obsadily 
třetí místo s pouze jednobodovou 
ztrátou na postupující do první sku-
piny. Nyní družstvo čekají kvalifikace  
o ligovou soutěž juniorek a kadetek, 
kde se pokusí o postup do některé z 

republikových soutěží.                       
Sestava: Terka Zikmundová, 

Verča Tvrzníková, Alice Šmídová, 
Bára Pospíšilová, Anet Červová, 
Terka Hejduková, Týna Pacltová, 
Viki Blažková, Péťa Blažková, Eva 
Eysseltová, Justýna Vrabcová, Áďa 
Blažková, Háňa Bendová.

Starší žákyně mají poslední 
turnaj krajského přeboru ještě před 
sebou. V průběžné tabulce jsou na 

Úspěšná sezóna volejbalistek v krajském přeboru

čtvrtém místě z dvanácti družstev  
s určitou šancí na bronzovou me-
daili. Před sezónou odešlo do 
vyšší kategorie hned šest hráček  
a družstvo bylo doplněno mladšími 
žákyněmi, které hrály pouze čtyř-
kový volejbal. V kvalifikaci si vybo-
jovaly první ligu, kterou na prvním 
finálovém turnaji udržely po vítězství 
nad Ještědskou Liberec. V dalším 
průběhu sice dvakrát sestoupily do 

druhé ligy, ale pokaždé se ihned 
vrátily. Umístění vysoko v tabulce 
je tak zasloužené, protože hráčky 
udělaly za poslední rok velký pokrok  
v souhře i v individuálních činnostech.                                                                                                                                      
      Sestava: Linda Šulcová, Lucka 
Králová, Natálka Hašková, Anežka 
Lazarová, Kája Blažková, Bára Bří-
zová, Áďa Murdychová, Johanka 
Koliášová, Kačka Šulcová.

V mladších žákyních se podařilo 
po dlouhé době vytvořit družstvo pro 
šestkový volejbal. Pro většinu hrá-
ček to byly vůbec první volejbalové 
zápasy, a tak šlo hlavně o získávání 
zkušeností. Během sedmi turnajů se 
mohly radovat z vítězství v několika 
zápasech i z hezkých volejbalových 
akcí.                                                      

Sestava: Jůlie Krystová, Kač-
ka Šulcová, Adéla Bělohlávková, 
Kamča Jánová, Bára Kortišová, Kiki 
Frintová, Janča Šnajdrová, Linda 
Herbstová, Anička Krejčiříková, Káťa 
Brzobohatá, Dorka Beranová, Bára 
Zajícová.

Jana Tvrzníková a Zdeněk Blažek, 
trenéři, Sokol Mnichovo Hradiště

Stolní tenisté šestí v lize, 
o kraji rozhodne play-off
Předposlední březnový víkend se 
dohrály základní části dlouhodobých 
ligových a krajských soutěží ve stol-
ním tenise. 

Mnichovohradišťské Áčko se 
díky sérii výher čítající pět zápasů 
vyhouplo na konečné šesté místo 
v tabulce. Tři body tak scházely na 
bronzové umístění. V celé sezóně 
se nejvíc dařilo Radkovi Bukovské-
mu, který se tak s bezmála osmde-
sátiprocentní úspěšností stal třetím 
nejlepším hráčem soutěže. Přes 
šedesát procent vítězných zápasů 
zaznamenal ještě Honza Šimeček. 
Ostatně díky širokému a poměrně 
vyrovnanému sedmičlennému týmu 
se podařilo v celé sezóně vyhnout 
neočekávaným ztrátám. Ba naopak 
v domácích zápasech se podařilo 
potrápit i favority. Za zmínku stojí 
hlavně domácí výhra nad celkově 
první Spartou B 10:7.  Cíl záchrany 
v lize byl tedy splněn. Pro příští rok 
bude důležité udržet šíři kádru a pak 
se může pomýšlet na vyšší cíle než 
jen na záchranu ligové příslušnosti.

B-družstvo po postupu do KS1 
získalo díky širokému Áčku mnoho 
možností jak si průběžně vylepšo-
vat sestavu. A tak se z původního 
záměru hrát klidný střed tabulky 
ještě během podzimní půlky sezóny 
vyklubal nápad, proč nezabojovat  
o postup. Kluci z Áčka se pravidel-
ně střídali a přidávali body. Honza 
Šimeček, Robert Jamrich a Petr An-
toš z 63 zápasů prohráli jen dvakrát. 
Důležitý byl i návrat Honzy Blažka 
do zápasového kolotoče a jeho 76 % 
úspěšných partií. Stálými členy týmu 
byli kapitán Pepa Ort a Petr Dusil, 
kteří zaznamenali úspěšnost více 
než 50 % . Po základní části obsadil 
B-tým první příčku, a má tak nejlep-
ší výchozí pozici do play-off, kde jej  
v souboji o postup do divize první 

dubnový víkend vyzve Autoškoda 
Mladá Boleslav a v případě výhry 
pak ve finále změří síly 15. a 16. 
dubna s Čelákovicemi.

Céčko během své opětovné 
účasti v krajské soutěži II. třídy dá-
valo šanci mládí, ale povolalo i „sta-
ré“ pušky, kterým střelný prach ještě 
nezvlhnul. Tým vytvořený pro zapra-
cování juniorů do krajských soutěží 
splnil svůj záměr. Petr Šálený i Hon-
za Bernát (na hostování ze Sokola 
Kosmonosy) zajistili týmu zásadní 
přísun bodů stejně jako ostřílený 
matador Luboš Trávníček. Důležité 
bodíky pak přidávali i Jarda Koloc  
s Milanem Kroupou. Za zmínku sto-
jí zápas v Neratovicích, kdy Céčko 
dokázalo ze stavu 0:8 uhrát remízu 
9:9, nebo domácí zápasy s Libčice-
mi, Brandýsem či Všetaty, kdy se 
podařilo otočit průběh zápasu po ne-
povedeném začátku ze stavu 2:5 na 
10:8. Toto svědčí o síle týmu, který 
po základní části skončil na 4. příč-
ce zaručující účast v play-off. 1. a 2. 
dubna tak Céčko sehraje dvojutká-
ní s Béčkem Bělé pod Bezdězem  
v rámci semifinále nadstavby.

Jan Mareš,
TJ Sokol Mnichovo Hradiště

A tým MSK odstartoval jarní část sezony 2022/2023

Poř.
1
2
3
4
5
6
7
8
9
10
11

Družstvo
AC Sparta Praha B
STC Slaný
TTC Bělá pod Bezdězem
SKST Liberec C
Lokodepo Liberec
TJ Sokol Mn. Hradiště
TTC Litoměřice B
SKST Děčín
KST Apollo Ústí n. Lab. B
SKST Baník Most
TJ Sokol Michle

PU
20
20
20
20
20
20
20
20
20
20
20

V
16
14
12
11
10
11
11
8
7
4
0

R
1
3
1
1
3
0
0
2
0
0
1

P
3
3
7
8
7
9
9

10
13
16
19

K
0
0
0
0
0
0
0
0
0
0
0

185
183
159
147
168
157
157
144
129
113
63

94
109
143
147
148
134
136
159
155
181
199

Skóre Body
53
51
45
43
43
42
42
38
34
28
21

Konečná tabulka 3. ligy sk. B

Poř.
1
2
3
4
5
6
7
8
9
10
11
12

Družstvo
TJ Sokol Mn. Hradiště B
Spartak Čelákovice A
Sokol Čáslav A
AŠ Mladá Boleslav A
Sokol Velké Popovice A
Sokol Krchleby A
TTC Brandýs n. L.  B
Sokol Velký Osek A
Sokol Malín A
TJ Neratovice B
Sokol Roztoky 
ST EUROMASTER Kolín B

PU
22
22
22
22
22
22
22
22
22
22
22
22

V
19
16
14
12
12
12
11
9
6
6
5
1

R
1
1
2
2
2
1
3
0
2
2
2
0

P
2
5
6
8
8
9
8

13
14
14
15
20

K
0
0
0
0
0
0
0
0
0
0
0
1

208
205
187
162
170
171
171
154
140
112
136
63

98
109
138
138
159
150
146
176
180
183
186
216

Skóre Body
58
49
44
38
38
37
36
27
20
20
17
0

Tabulka krajské soutěže 1. třídy sk. A po základní části

Poř.
1
2
3
4
5
6
7
8
9
10
11

Družstvo
TTC Bělá p. Bezděz. B
Sokol Libčice nad Vltavou A
Sokol Dolní Beřkovice
TJ Sokol Mn. Hradiště C
TTC Brandýs n. L. C
Sokol Přezletice A
TJ Neratovice D
TJ Neratovice C
Sokol Všetaty A
TJ Neratovice B
Dynamo Nelahozeves A

PU
20
20
20
20
20
20
20
20
20
20
20

V
17
12
11
11
10
9
9
9
8
4
0

R
0
3
3
2
3
2
2
1
1
1
2

P
3
5
6
7
7
9
9

10
11
15
16

K
0
0
0
0
0
0
0
0
0
0
2

190
181
167
151
169
150
145
146
137
94
49

101
121
127
144
134
140
152
135
143
184
198

Skóre Body
51
39
36
35
33
29
29
28
25
13
-4

Tabulka krajské soutěže 2. třídy sk. A po základní části

V sobotu 21. ledna se sešel tým 
mužů MSK s trenéry Alešem Kohou-
tem a Tomášem Hofmanem k první-
mu tréninku před jarní části sezony 
2022/2023. Po zasloužené zimní 
přestávce v mrazivém dopoledni do-
razili celý kádr 23 hráčů, který se po 
podzimní části nachází na 9. místě 
tabulky krajského přeboru s 20 body. 
V jarní části bude cílem umístění 
vylepšit a vyhnout se co nejdříve bo-
dovým ziskem případným starostem 
s bojem o záchranu. 

Po vážném zranění kolene  
a operaci se pomalu začne zapo-
jovat i kapitán týmu Martin Sabol. 
Došlo ale také k několika změnám 
v kádru – tým doplnil, po dlouhém 
vážném zranění kolene v prvním mi-
strovském utkání sezony 2019/2020 
v Dolním Bousově, Honza Bajer, 
který na podzim hostoval v Bakově 
nad Jizerou. Dalším mladým hráčem 

je Honza Horák, který u nás odehrál 
celou mládežnickou kategorii. Po 
skončení dorosteneckého věku se 
v létě vrátil do Jizeranu Doubrava  
a nyní se s námi zapojil do zimní 
přípravy. Stejně tak se do přípravy 
se svolením mateřského klubu za-
pojil Stanislav Pitloun, kreativní zá-
ložník z Bělé pod Bezdězem. Oba 
zmiňovaní hráči jsou pro jarní část 
po dohodě klubů k dispozici trenéru 
Kohoutovi. Využíváni v přípravě byli 
i naši nadějní dorostenci, kteří již na 
podzim dostávali od trenéra Kohou-
ta pomalu příležitosti okusit dospělý 
fotbal. 

Na vlastní žádost se připojil  
v lednu do přípravy k týmu „B třídy“ 
SK Rejšice Pavel Nohýnek. Násled-
ně v březnu došlo k jeho přestupu. 
Pavlovi děkujeme za roky strávené 
v našem klubu. S fotbalem začí-
nal v MSK a s krátkou zkušeností  

v mládeži Fotbalového klubu Mladá 
Boleslav odehrál celou dosavadní 
kariéru u nás.

Činnost přerušil z pracovních 
důvodů David Altman, Dominika 
Pokorného čekají od dubna pracov-
ní povinnosti v daleké Indii a Adam 
Knobloch bude vzhledem k plnění 
profesionálních povinností ve futsa-
lovém Interobalu Plzeň k dispozici 
až v poslední části jarní sezóny.

Tým se připravoval v domácích 

podmínkách, ale i na umělém tráv-
níku v Českém Dubu. Začátkem mě-
síce února odjel celý tým na zimní 
soustředění do Vrchlabí na Smejka-
lovu Boudu. V zimní přípravě sehráli 
naši fotbalisti pět přípravných utkání. 
Výsledky naleznete v přiloženém 
boxu.

Kádr MSK pro jarní část sezony 
tvoří tito hráči: Martin Vrána, Adam 
Knobloch, David Altman, Jan Horák, 
Jan Mihalík, Jiří Zajíček, Michal Ge-
issler, Vladimír Majl, Jan Bajer, Mar-
tin Sabol, David Sedláček, Jakub 
Radačovský, Adam Charvát, Domi-
nik Košek, Patrik Vegricht, Filip Koří-
nek, Lukáš Novák, Jakub Rakouský, 
Dominik Pokorný, Robin Macek, Jan 
Svoboda, Roman Lukeš a Stanislav 
Pitloun.

Ondřej Knobloch,
Mnichovohradišťský SK

28. ledna Velké Hamry – MSK 4:0
11. února FKMB dorost – MSK 3:2
18. února Rejšice – MSK 2:1
25. února Lysá – MSK 1:7
4. března Jinočany – MSK 1:3

Výsledky utkání 
v rámci zimní přípravy
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Čtvrtinu závodu jsme absolvovali bez čelního skla, vzpomíná 
Jiří Moskal na Rally Dakar 1988, kde dosáhl nejlepšího výsledku
Za volanty závodních vozů strávil Jiří 
Moskal, rodák z Jablonce nad Nisou, 
dvě desetiletí. Během své kariéry 
automobilového závodníka startoval 
s cestovními vozy, ve Formuli Easter 
(celkem 112 závodů, z nichž se v 52 
případech umístil do třetího místa 
a pouze 9 závodů nedokončil) i na 
palubě tahačů. Celkem má na kon-
tě více než  200 závodů. Přestože  
v roce 1975 získal titul mistra ČSSR 
v závodech do vrchu, v roce 1981 
se stal mistrem republiky  a zvítězil 
v Poháru míru a přátelství za volan-
tem formule a později sbíral ocenění 
v závodech tahačů na okruzích, nej-
častěji jej má veřejnost spojeného  
s Rally Dakar.

Na Dakaru startoval Jiří Moskal 
v barvách značky LIAZ celkem čtyři-
krát v letech 1985 až 1988, přičemž 
v roce 1988 dosáhl v kategorii kami-
onů společně s Františkem Vojtíš-
kem a Pavlem Záleským 2. místa.

S jakými pocity jste se v roce 1985 
přesouvali z Evropy do Afriky na 
váš první Dakar?

S vidinou neznámého. Ing. Ra-
dek Fencl se zúčastnil v 70. letech 
expedice do alžírského pohoří Ho-
ggar, takže určitou představu o tom, 
co nás může v Africe čekat, měl. Já 
se tím tehdy tolik nezabýval. Chápal 
jsem to jako závod a nepřemýšlel to-
lik o tom, v čem to bude jiné.

Ale přesto, čekala vás nehostinná 
poušť, 14 tisíc kilometrů... Něco 
zcela jiného než závod na okruhu.

Byl jsem ale zvědavý, to přizná-
vám, ale v tu chvíli jsem to chápal 
jako závod, který je třeba zajet co 
nejlépe.
 
Jak ten první ročník probíhal or-
ganizačně? Dakar startuje tradič-
ně v lednu, ve Francii jste byli od 
prosince?

Probíhalo to na etapy. Už  
v listopadu jel ke Stragerovi (M.A.M. 
Strager, francouzský dovozce vozů 
značky LIAZ, pozn. red.) do Francie 
Radek Fencl s Mírou Krejsou a při-
pravovali auto, se kterým potom jela 
naše posádka, tedy já, Jarda Joklík 
a Radek Fencl. Tady v Čechách se 
zatím připravovalo auto, kterým jel 
na tom samém ročníku Pepa Br-
zobohatý, profesor Zdeněk Kovář, 
pozdější rektor liberecké univerzity,   
a Francouz Alain Galland. Já a Zde-
něk Kovář jsme do Francie zamířili 
v prosinci, abychom auta dokončili. 
Na Vánoce jsme si odskočili domů 
a pak se vraceli do Francie. Cestou 
na start rally nás čekala kuriózní si-
tuace, kdy jsme kvůli svátkům zůstali 
trčet na česko-německých hranicích. 
Na německé straně bylo zavřeno, 
zpátky na českou už nás nepustili, 
protože jsme měli odebrané dokla-
dy, a nesměli jsme ani nastartovat 
auto. A tak jsme strávili na hranič-
ním přechodu v mrazu den a půl. Do 
30. prosince jsme pak ve Francii na 
autech ještě pracovali a 31. prosince 
startoval prolog.

Jak zásadní dodělávky jste na 
místě prováděli?

Šlo o drobnější věci, z hlediska 
funkčního byla obě auta připravená. 
Vzpomínám si, že jsme si ve Francii 
dokupovali lepší sedačky, autogen, 
helmy, ale také sluneční brýle. Zkrát-
ka věci, které se tady koupit nedaly, 
nebo které tady nebyly tak pěkné.

Samotný závod v Africe si lze 
zhruba představit, přibližte ale, 
jak vypadá prolog závodu?

Představte si velký autokros. 
Širokou trať dlouhou asi dva kilo-

metry, kterou snad v nějakém lomu 
vytvořily bagry. My jsme to jeli  
v Cergy-Pontoise. Na základě vý-
sledků prologu se následně startuje 
do první ostré etapy v Africe. Obě 
naše posádky se umístily dobře. Po 
prologu jsme auta umyli, vystavili je 
na náměstí před palácem ve Vesail-
les, což je tradičně velká událost,  
a druhý den ráno odjížděli do přísta-
vu. Bylo to velkolepé. Francie tím zá-
vodem žila. Všechny cesty lemovali 
diváci, kterých bylo podle informací 
více než milion.

Stanuli jste na africké půdě a za-
čala ostrá část závodu. Dočetl 
jsem se, že kompetence v kabině 
jste neměli na rozdíl od zvyklostí 
striktně rozdělené, ale že jste se 
za volantem střídali.

To je pravda. V tom jsme byli 
výjimka. I v Tatře to potom, když se 
začala účastnit, fungovalo tak, že 
Karel Loprais jel vždycky měřený 
úsek a mechanik Radek Stachura 
přejezdy. Já si ale říkal, že bychom 
se v rámci demokracie měli střídat. 
Je pravda, že náročnější místa jsem 
jezdil já, ale výsledné umístění bylo 
v našem případě vždycky zásluhou 
celé posádky. Běžný provoz v ka-
bině vypadal následovně: navigá-
tor sledoval roadbook, plán etapy, 
druhý řidič koukal do dálky a včas 
upozorňoval na takové věci jako 
vyschlé řečiště a podobně a řidič 
si hlídal bezprostřední vzdálenost. 
Dnes je standardem, že i přejezdy 
jezdí pilot a mechanik je víceméně 
pasažérem. Jeho konkrétní funkce 
přesně neznám, takže to nechám 
bez komentáře.

Jak důležité je, aby byla parta  
v kabině sehraná? Přece jen se 
jede za extrémního horka, často 
dlouho do noci...

S Radkem Fenclem jsme se 
znali roky. On pracoval jako kon-
struktér motorů, já od roku 1977 na 
liazáckém učilišti jako mistr odborné-
ho výcviku. Později mi bylo umožně-
no, abych se v rámci práce věnoval 
už pouze závodění – v té době jsem 
závodil s formulí Easter – a Radek 
mi hodně pomáhal s jejími úpravami. 
Vídali jsme se tedy denně. A právě 
při jedné kávě Radek Fencl poprvé 
poznamenal, že by bylo krásné se 
zúčastnit Dakaru. To bylo někdy  
v roce 1983.

To je zajímavý moment.
Klíčová byla v této věci podpora 

tehdejšího ředitele Viktora Korecké-
ho. Když jsem za ním přišel a před-
stavil mu myšlenku účasti LIAZu na 
Dakaru, pronesl, že to ale bude pod 
značkou LIAZ. Ne Škoda LIAZ, což 
byl oficiální název značky. Že prý za 
tu škodováckou slepici už dál platit 
nebude. Úplně jsem tomu nerozu-
měl, tenkrát přece ještě všechno 
bylo všech, Korecký ale určitě věděl, 
co říká. (smích) Při návštěvě Francie 
s touto myšlenkou pan Korecký se-
známi Stragera, který tím byl nadše-
ný. Následně jsme vytipovali auto, 
byl to původně tahač návěsů. V Hra-
dišti  připravili tahač s předním ná-
honem, na to se umístila betonová 
kostka, která měla simulovat náklad, 
a začali jsme s tím jezdit a testovat 
to. Hlavně na obslužných komunika-
cích mosteckých dolů.  Tam měl Ra-
dek ošklivou nehodu. Pod pedálem 
se mu zasekl zapomenutý šroub, on 
nedobrzdil a spadl s autem do Bíliny. 
Nějakou dobu si pobyl v nemocnici, 
ale pak se zase vrátil do práce. To 
naše první dakarské auto se zacho-
valo díky velkému úsilí Tomáše Pou-
ra. Kreslil ho, stejně jako všechna 

ostatní dakarská  a  okruhová  auta  
LIAZ, František Kryštof.

Otcem myšlenky zúčastnit se  
v barvách LIAZu Dakaru byl tedy 
pan Fencl?

Ano, jednoznačně Radek Fencl.  
Zhruba stejně se za tu věc bral Zde-
něk Kovář. Já jsem o nějakém Daka-
ru tehdy ještě ani neměl tušení. Od-
kud bych se o něm taky dozvěděl... 
Tu myšlenku jsem ale potom začal 
společně s nimi naplňovat a účast na 
Dakaru se stala mým snem. Upnul 
jsem se k ní podobně, jako jsem 
předtím snil o tom, že jednou budu 
závodit na formulích. Tou dobou 
jsem už asi 13 let závodil, měl za 
sebou výsledky, a měl tak podporu 
ředitele Koreckého. Už v roce 1975 
jsem například vyhrál mistrovství 
republiky, jak české, tak federální,  
v roce 1981 jak mistrovství republiky, 
tak Pohár míru a přátelství. V obou 
případech jsme to byli oslavit U Zla-
tého lva v Jablonci a pan Korecký 
platil útratu. Moc jsem si ho vážil. 
Byla velká škoda, že tenhle člověk  
v roce 1984 zahynul. Pokud by ne-
měl tu tragikou nehodu, jsem si jistý, 
že by dnes LIAZ ještě existoval.

Dakarská auta se stavěla v Mni-
chově Hradišti?

V Hradišti vznikal podvozek, 
a probíhala konečná kompletace. 
Kabina se dokončovala v Jablonci. 
Vzpomínám si, že celý ten ochran-
ný rám na našem prvním autě jsem 
dělal vlastnoručně. Trubky vysypané 
pískem a všechno v ruce. Ohýbačku 
jsme sice na dílně měli, ale moc se  
s ní nepracovalo. To až později.

Jakým vývojem prošly závodní 
speciály pro účast na Dakaru  
v letech 1985 až 1988, kdy jste se 
závodu účastnil?

Mezi prvním a posledním byl 
diametrální rozdíl. Co se týče pod-
vozku, jízdních vlastností, výkonu 
motoru... Do posledního auta jsem si 
nechal namontovat devítistupňovou 
převodovku, která lépe odpovídala 
výkonu motoru. Také jsem ji v krizo-
vé situaci spočítal zuby, ale vydržela 
všechno, tahle naše 617. Míra Krej-
sa měl stejné auto, ale desetistupňo-
vou převodovku a na tu právě dojel.

Můžete porovnat tehdejší závodní 
auta LIAZu a Tatry? Byly v tom 
roce 1986, kdy se Tatra na Daka-
ru objevila, na stejné technické 
úrovni?

První tříosá auta, se kterými 
Tatra jela, měla podobnou technic-
kou úroveň. Pravdou je, že tatry byly  
z linky z podstaty více terénní než 
liazky. LIAZ stavěl silniční nákladní 
vozy a do terénu je musel přizpůso-
bovat. Tatra měla například takový 
posilovač, že Karel Loprais mohl 
i stojícímu autu otočit kola skoro 

jedním prstem. V našem případě to 
také nebylo tak hrozné, pokud jsme 
jeli, ale po zastavení museli volan-
tem točit málem dva lidi.

Jaké momenty z Afriky si vybaví-
te, když se řekne Dakar 1985?

V tom prvním ročníku jsme moc 
nevěděli, do čeho jdeme, z čehož 
pramenila řada problémů. Často se 
stávalo, že jsme zapadli do písku. 
Výkon auta, kterým jsme jeli, byl ve 
srovnání s jeho váhou nedostatečný. 
Ne úplně správně jsme se rozhodo-
vali o tom, kdy dohustit a kdy po-
vypustit pneumatiky, a to mívalo za 
následek, že jsme strávili na trase 
celý den a celou noc a ráno byli rádi, 
že jsme stihli start další etapy. Dodr-
žet čas dojezdu byla jedna věc – už 
za minutové zpoždění závodníky če-
kala desetihodinová penalizace. Aby 
posádka nebyla diskvalifikovaná, 
musela dorazit do cíle etapy před 
svým startovním časem do etapy 
následující den.

Potkalo vás během závodu něco 
kuriózního?

Upřímně, poprvé toho pro nás 
bylo tolik nového, že si mnoho zá-
žitků nevybavím, ale můžu zmínit 
jednu historku. Nocovali jsme na bý-
valé základně francouzské cizinecké 
legie, myslím, že to bylo v Alžírsku. 
Radek Fencl si tam zapomněl dokla-
dy a my to zjistili až na trase. Během 
závodu jsme samozřejmě procházeli 
hranicemi jednotlivých států, takže 
jsme dokumenty potřebovali, i když 
pasová kontrola byla jednodušší. 
Bez dokladů by nás zkrátka dál 
nepustili. Zjistili jsme to naštěstí re-
lativně včas a organizátoři Radkovi 
zvládli vyřídit nové doklady dřív, než 
jsme dorazili na hranice.

Byl na Dakaru den, kdy jste si ne-
umazali ruce?

V průběhu etapy se to mohlo 
výjimečně stát, ale po jejím skon-
čení se dělala údržba. Opravit, co 
bylo třeba, jsme museli být schopní 
vždycky všichni členové posádky.  
A mazání bylo součástí údržby...

Na Dakaru jste startovali také  
v následujících letech...

V roce 1986 už jsme byli moud-
řejší o zkušenosti z předchozího 
ročníku, ale zase jsme se převrátili. 
Zrovna v tu chvíli jsem neřídil – šlo 
o přejezd a kromě druhého řidiče 
jsme spali. Řekl bych, že na vině 
mohla být únava, každopádně kole-
ga auto položil na bok. Měli jsme tou 
dobou poměrně náskok. Kousek za 
námi jeli tatrováci, ti nás postavili na 
kola, a jelo se dál. Tou dobou jsme 
ale nevěděli, že když se auto polo-
ží na bok, vyteče z diferenciálu olej 
a už se zpátky nevrátí. A tak nám 
zadní diferenciál vyhořel. Dál jsme 
pokračovali pouze na přední náhon. 

Přesto jsme na tom byli velice dob-
ře, byli jsme druzí nebo třetí mezi 
kamiony, měli za sebou obávanou 
poušť Tenere a před sebou už jen 
poslední etapu. Jenže auto zkrátka 
nejelo. Jeden měřený úsek jsme  
o minutu nestihli v časovém limitu  
a dostali desetihodinovou penaliza-
ci. Následně jsme jako první kami-
on přijeli k duně, kterou jsme nebyli 
schopni  s náhonem pouze přední 
nápravy překonat. Zůstali jsme pod 
dunou a hodiny se ji pokoušeli vyjet, 
popředu, pozadu. Minula nás všech-
na vozidla, až dorazil Karel Loprais  
a vytáhl nás. Již za tmy jsme dorazili  
k vesnici Djago, před kterou byla vel-
ká bažina a vesnice byla ucpaná ka-
miony. Počkali jsme do rána, tatrová-
ci pomohli vyprostit zapadlé kamiony 
a pokračovali jsme na start poslední 
etapy, ale tam už tou dobou nikdo 
nebyl. Přijeli jsme pozdě. Tatrováci 
nám tenkrát pomohli a sami přišli  
o umístění, snad by tenkrát dokonce 
vyhráli. Určitě by byli do třetího mís-
ta. Tohle byl smutný zážitek. Špatně 
dopadly i další dvě liazácké posád-
ky, které absolvovaly skok z duny a 
musely odstoupit kvůli zraněním. A v 
tomto roce navíc zahynul zakladatel 
Rally Dakar Thierry Sabine. Kolem 
trosek jeho vrtulníku jsme projížděli.

V roce 1987 se vaší posádce po-
dařilo dosáhnout 3. místa v kate-
gorii kamionů a v roce 1988 ještě 
lepšího umístění.

Ano, v roce 1988 jsme nako-
nec obsadili 2. místo, skončili jsme 
9 minut 23 sekund za tatrou Karla 
Lopraise. Ale jednoduché to nebylo. 
V roce 1988 jsme jeli v sestavě já, 
František Vojtíšek a Pavel Záleský. 
V poslední čtvrtině závodu nám ne-
fungoval pravý brzdový válec, takže 
jsme brzdili jen na tři kola. Na Karla 
jsme měli asi hodinu a půl a věděli, 
že poslední etapy budou na tvrdém 
povrchu, kde Tatra pojede lépe. Měli 
jsme před sebou sjezd, levá zatáč-
ka, pak pravá. Mám to dodnes před 
očima. V tomhle ročníku už jsme 
měli auto s výkonem asi 550 koní, 
to už opravdu jelo. Levou zatáčku 
jsem projel, mířil do pravé, ale byl 
jsem rychlý, nedobrzdil a vyjel z trati. 
Skončili jsme ve vegetaci a do kabi-
ny se nám zapíchla větev. Vycouval 
jsem, museli jsme zastavit, vykopat 
okno a pokračovat bez něj. Pak 
jsme měli další defekt, Franta uvařil 
motor. Zadřel se nám ventil, prasklo 
vahadlo a museli jsme opravovat. 
Karel Loprais se za námi vrátil a ptal 
se, jestli něco potřebujeme. Bez čel-
ního skla jsme ujeli asi tři a půl tisíce 
kilometrů. Nakonec jsme skončili za 
Tatrou s minimální ztrátou. Auto, se 
kterým jsme tohle zažili, teď opravují 
chlapi ve Veselé u Hradiště. 

Co probíhalo po vašem návratu  
z Dakaru 88, když jste domů při-
vezli to 2. místo? Využil to LIAZ?

Určitě ne tak, jak by býval mohl. 

A co vám Dakar dal?
Myslíte finančně? (smích) Za 

umístění v roce 1988 jsme dostali 
asi šest tisíc korun na odměnách. 
Říkalo se, že jsme si přišli na ob-
rovské peníze, ale nebyla to pravda. 
Díky Dakaru jsem se toho ale o sobě 
hodně dozvěděl. Musím se přiznat, 
že osobně si víc vážím svých úspě-
chů z „malého“ závodění, chápu ale, 
že každý se mě ptá spíš na Dakar. 
Za „malé“ závodění jsem získal titul 
mistra sportu, za Dakar zasloužilého 
mistra sportu. Díky Dakaru jsem zís-
kal také kamarády. Ne moc, ale zato 
vynikající. S tatrováky jsme se ně-
kolikrát setkali, vždycky jsme objed-

nali jabloneckou restauraci Asia. Na 
trati jsme byli soupeři, ale dovedli si  
i pomoct, když to bylo potřeba. Pře-
devším jsme byli ale i mimo závod 
dobří kamarádi.

Máte z Dakaru nějakou relikvii?
Možná víte, že před prvním Da-

karem jsem měl nešťastnou nehodu. 
Při prezentaci pro Českou televizi 
v roce 1984 jsem tahačem připra-
vovaným na Dakar předjížděl auto, 
které tam nemělo být. Pracovníci 
ČT měli zajistit komunikaci, aby se 
na ní nikdo nepohyboval. Signalizo-
val jsem, že ho předjíždím, troubil, 
ale ten řidič přesto začal odbočovat 
vlevo a křížit mi cestu. Strhnul jsem 
volant, abych se mu vyhnul, ale celé 
auto se rozhodilo. Zadní část ploši-
ny pak zasáhla kameramana, který 
stál na tečně  zatáčky, jíž jsme prá-
vě projížděli, a ten člověk na místě 
zahynul.  Očitým svědkem situace 
byl můj spolujezdec, vedoucí vývoje  
v Mnichově Hradišti, Ing. Karel Vác-
lavík. Byla to velká tragédie. Potom 
zaznívaly hlasy, že na Dakar nemů-
žu jet, protože už bych se ze zahra-
ničí nemusel vrátit. Zaručil se za mě 
docent Šálek (zástupce technického 
ředitele LIAZ Jablonec nad Nisou, 
pozn. red.), na jehož pokyn jsem 
na tu nešťastnou testovací jízdu jel. 
Vzal tu zodpovědnost na sebe. Když 
jsme v roce 1987 získali to třetí mís-
to, pohár z Dakaru jsem mu věnoval. 
Zhruba před pěti lety mi zazvonil te-
lefon a v něm se ozval ženský hlas: 
Pane Moskale, tatínek zemřel a měl 
přání, aby se vám, až nebude, ten 
pohár vrátil. Byla to dcera docenta 
Šálka. 

Pohár z ročníku 1988 za to  
2. místo jsme nechali ve fabrice. 
Když pak LIAZ končil, volala mi se-
kretářka ředitele z Hradiště s tím, že 
se fabrika ruší a že pohár je určený 
na vyhození. Nabídla mi, zda si pro 
něj nechci přijet. Vzal jsem jí láhev 
šampusu jako poděkování a vyrazil 
pro něj. Vedle těchto pohárů tady 
mám nějaké africké masky, obrázky, 
dlouhé roky jsem nosil zlatý agadez-
ský kříž, který jsem si v Africe kou-
pil, támhle mám písek ze Sahary, 
přesýpací hodiny, ve kterých je také 
saharský písek... A mám tady také 
jeden pohár, který není z Dakaru, ale 
má s ním souvislost. Jeden nadše-
nec uspořádal asi v roce 2005 setká-
ní dakaristů na letišti v Hradčanech. 
Tam dal tenhle pohár Martinovi Ma-
cíkovi staršímu. Ten ale prohlásil, že 
si myslí, že by si ho snad zasloužil 
víc někdo jiný, a dal ho mě.

V letošním roce si připomínáme 
nejen padesátiletou historii LIAZu 
v Mnichově Hradišti, ale také 20 
let od jeho oficiálního konce. Jak 
tu závěrečnou kapitolu vidíte vy?

Myslím, že zásadní chybou, 
které se LIAZ dopustil, byla orien-
tace na mezinárodní kamionovou 
dopravu. LIAZ postrádal servisní síť. 
Kdyby se tenkrát značka orientova-
la čistě na podvozky pro komunální 
techniku, pro stavební stroje, mohlo 
to být jinak. Řekněte mi, k čemu jsou 
popelářům podvozky od Mercedesu. 
Na tohle volání ale nikdo neslyšel. 
Říkávalo se, že LIAZ zničil právě 
Mercedes. To ale samozřejmě neby-
la pravda. Já jsem byl v 90. letech  
s lidmi z Mercedesu v kontaktu a od 
nich jsem věděl, že Mercedes s LIA-
Zem jednal, ale měl podmínku – že 
LIAZ nebude jednat s nikým jiným. 
A to právě nebylo dodrženo, protože 
LIAZ jednal s Volvem. Skončilo to 
na neseriózním jednání tehdejšího 
vedení LIAZu.

Martin Weiss
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Jiný pohled na záměr využití prostoru bývalého letního kina, 
aktuálně skateparku

Město plánuje v prostoru bývalého 
letního kina na místě stávajícího 
skateparku výstavbu skateparku 
nového. Proti tomuto záměru jsme 
se již v loňském roce postavili a náš 
negativní postoj jsme již dvakrát 
projednávali v zásadě korektně s 
vedením města, kterému jsme adre-
sovali i petici proti umístění nového 
skateparku ve stávající lokalitě. Tu 
podepsala značná část obyvatel 
bydlících v bezprostřední blízkosti 
stávajícího skateparku. Následně 
město projednávalo petici na listopa-
dovém zasedání zastupitelstva. Na 
tu reflektovalo pouze úpravou plánů 
ve prospěch zachování svahu pro 
sáňkování a bobování.

Jsme rádi a kvitujeme snahu 
města zlepšovat volnočasové vyžití 
ve městě. Co nám tedy vadí a s čím 
nesouhlasíme? Jsme přesvědčeni, 
že nový skatepark má být směřován 
do prostoru volnočasového areálu u 
Jizery, kde nám přijde jeho umístě-
ní logické vedle dalších sportovišť 
pro fotbal, tenis, nohejbal, plážový 
volejbal, in-line a další. Nabízí se v 
tomto prostoru tedy využití zázemí 

a synergií s těmito sportovišti i pro 
případné pořádání sportovních klá-
ní. Navíc Mnichovo Hradiště je a do 
budoucna by i bylo raritou, protože 
žádné z okolních měst jako Mladá 
Boleslav, Turnov, Bakov nad Jizerou 
nebo Benátky nad Jizerou nemají 
vklíněn tento druh sportoviště přímo 
vedle zástavby určené pro bydlení.

Zhruba sedmimilionová investi-
ce, kterou má spolknout zamýšlený 
skatepark, je v cenách roku 2022 
tedy před zvýšenou inflací a rostou-
cími cenami energií. Dá se tedy oče-
kávat, že celkové náklady se v době 
realizace vyšplhají mnohem výše. 
S čím nesouhlasíme, je, že taková 
investice má proběhnout do spor-
toviště, které je zaměřené pro úzce 
profilovou skupinu sportující popula-
ce, přitom by investice v takové výši, 
spíše i nižší mohla být využita tak, 
aby uspokojila mnohem širší skupi-
nu obyvatel města.

Jaký je tedy náš návrh a co jsme 
vedení města na našich jednáních 
navrhovali? Nápad má dvě roviny 
– relaxačně-klidovou a sportovní. K 
rovině první: městem nově navrho-

vaný skatepark by bezesporu ukous-
nul už tak sporadicky se vyskytující 
zeleň v městské zástavbě. Proč tedy 
nevytvořit a nezajistit místu šetrnou 
revitalizací klidový charakter se ze-
lení zajišťující biodiverzitu v obytné 
zástavbě, tak narušenou lidskou 
činností. Přírodní charakter by zce-
la jistě uvítala nemalá část obyvatel 
města a s ní bezesporu i zvířata. Je-
likož údolím prochází pěší a cyklis-
tická stezka, rádi bychom v místě vi-
děli lavičky pro odpočinek a střídmě 
umístěné přírodní hrací prvky pro 
děti i dospělé, které by mohly doplnit 
nad údolíčkem stávající work-outové 
cvičební prvky. Decentně umístěné 
naučné a informační tabule o historii 
města od prvních zmínek, přes rod 
Budovců a Valdštejnů by mohly do-
plnit toto místo a zároveň zatraktivnit 
pro pěší i cyklistické zastávky.

Druhou rovinou našeho nápa-
du je ta sportovní. Když už budovat 
menší sportovní areál, proč nepo-
stavit vedle dopravního hřiště menší 
venkovní víceúčelové sportovní hřiš-
tě, tak chybějící v této lokalitě. Děti si 
hrají byť v obytných zónách, ale na 

cestách nebo vůbec kvůli absenci 
nějakého venkovního sportovního 
zázemí a tráví stále více času doma 
bez pohybu na čerstvém vzduchu. 
Dává nám větší smysl vybudovat 
sportoviště pro širší využití. Určitě 
by na volně přístupném víceúčelo-
vém hřišti našli vyžití nejen děti, ale 
i dospělí, například u fotbalu, tenisu, 
basketbalu, volejbalu, nohejbalu 
či při jiné aktivitě. Věříme, že naše 
návrhy budou rovněž finančně méně 
nákladné a cílené na širší část oby-
vatel než investice do úzkoprofilové-
ho skateparku.

Naším cílem je otevřít znovu 
veřejnou debatu o záměru města, 
např. na veřejném zasedání. V plánu 
máme rovněž anketu, jakou formou 
proběhne, ještě řešíme. V té bychom 
chtěli slyšet názor i dalších obyvatel 
na námi navrhované řešení využití 
zeleného údolíčka kolem bývalého 
letního kina a prostoru vedle do-
pravního hřiště. Určitě ty z vás, kteří 
využíváte facebook oslovíme ve sku-
pinách okolo Mnichova Hradiště.  

David Konupčík

Zvyšování mezd 
v místních fabrikách a inflace

V největších mnichovohradišť-
ských automotive továrnách padla 
stará zásada, že základ mezd je 
každoročně zvyšován minimálně  
o inflaci. V HPBO proběhlo od břez-
na zvýšení mezd o 4 %. V Mahle 
Behr došlo k 4,5 % zvýšení mzdové-
ho základu a zahrnutí stravovacího 
paušálu 99 Kč za odpracovaný den 
do výplaty. Dříve těm, kteří na oběd 
nechodili, nebo spíše nestíhali cho-
dit, a nebo si nekupovali dotované 
chlazenky, stravenkový paušál pro-
padal. Podíly na hospodářském vý-
sledku vyplácené formou třináctého 

platu propad reálných mezd způso-
bených inflací částečně zmírní, ale 
i tak se vysoká inflace na úrovni 16 
% propíše do reálného snížení mezd 
minimálně o 7 %. 

Inflační doložku většina za-
městnaneckých smluv našeho ORP 
nemá. Automatickou indexaci mezd 
má v Evropě například Belgie, od 
tamní Národní kolektivní smlouvy 
obsahující inflační doložku se odvíjí 
zaměstnanecké smlouvy ve všech 
odvětvích.

Lukáš Nozar,
ČSSD Mnichovo Hradiště

KOMENTÁŘE A NÁZORY

CHODÍM PO MĚSTĚ
Na dubnové počasí není spolehnutí, zato na kvetení keřů a ovocných stro-
mů ano! Stačí projít kolem zahrádek ve městě a můžeme se radovat z vůně  
a krásy trnek, meruněk, jabloní, hrušní. Vrcholem pak jsou tradiční výlety na 
Valečov za nádherou kvetoucích třešní. Tak si v dubnu užívejme: nejdříve 
koberce voňavých fialek v příkopech u elektrárny, potom krásy rozkvetlých 
stromů na výletech po Českém ráji. Snad díky tomu nachodíme několik nebo 
i více jarních kilometrů. Je to zdravé!

MINIRUBRIKA LIBUŠE VONÁSKOVÉ O VĚCECH KOLEM NÁS

Tak nám to jaro mohlo pěkně začít
Tento text vznikl jako reakce na 
článek pana meteorologa, který se 
v březnovém Kamelotu vyjadřoval 
mimo jiné i k našemu zemědělství.  
Za svých 25 let praxe v zeměděl-
ství jsem se setkal již s několika 
„odbornými“ názory na současné 
zemědělství, které je již dlouhodobě 
vnímáno, jako kámen úrazu všeho 
špatného. Pan meteorolog nazna-
čuje, že probíhá klimatická změna, 
tudíž mi bylo zřejmé, že se v dalším 
odstavci dozvíme, co dělají naši ze-
mědělci zase špatně. 

Už nějakou dobu se při naší čin-
nosti setkáváme s názvy jako např. 
intenzivní, dotační, konvenční a do-
konce i průmyslové zemědělství, ale 
poprvé za svou praxi jsem se dozvě-
děl, že jsme nejen výše zmíněné, 
ale i „intenzivní chemické zeměděl-
ství.“  Další věty pana meteorologa 
nám postupně odkrývají „pravdu“, 

jak a čím nám toto intenzivní che-
mické zemědělství škodí.  Následuje 
zmínka o tzv. regenerativním země-
dělství, které odčerpává z atmosféry 
uhlík (složení atmosférického vzdu-
chu: dusík 78 %, kyslík 21 %, oxid 
uhličitý 0,04 % a vzácné plyny 1 %). 

Dle mého názoru se poukazo-
vání na naše zemědělství a neustálé 
útočení na ně stalo trendem moderní 
doby. Někdy mi přijde, že zemědělec 
snad může i za to, že je v noci tma. 
Někteří ochránci přírody, ekologové, 
zelení aj. jsou ti, kteří se pasovali do 
pozic všemohoucích, přestože kaž-
dý z nich využívá výdobytků moderní 
civilizace. Každý má doma automo-
bil, každý produkuje odpad a na do-
volenou letí klidně na druhou stranu 
zeměkoule. Lidstvo chce zdravé a 
levné potraviny, ale hlavně proboha 
nehnojte a nestříkejte ty vaše jedy.

Rok co rok nám zemědělcům 

přibývá restrikcí a všemožných 
omezení v podnikání. Potýkáme se 
s neustálými zákazy a příkazy, kde 
smíme a nesmíme hnojit, co smíme 
a nesmíme stříkat, sekat, která plo-
cha se musí zatravnit. Nařizují nám, 
kde musíme udělat nereprodukční 
úhor, kam nesmíme vjíždět a kde 
se nesmíme se stroji otáčet, aby-
chom nedostali pokuty a sankce, a 
tak musíme rozdělovat lány, což má 
mít za důsledek zadržování vody v 
krajině. To, že se ale za posledních 
50 let prodloužil lidský život o cca 20 
let je z velké míry důsledek toho, že 
lidé měli, a snad i nadále budou mít, 
přístup ke zdravým potravinám.

Zemědělci nejezdí postřiko-
vačem po poli jen z dlouhé chvíle, 
ale kvůli udržení zdravých a silných 
porostů, ze kterých následně lze vy-
robit zdravé potraviny. Přípravky na 
ochranu rostlin produkují a uvádějí 

do užívání stejné firmy, které pro-
dukují třeba léky. Veškeré chemické 
látky, chcete-li léky, na polích, pro-
cházejí podobnými procesy schvalo-
vání, jako v případě léků pro lidi, a 
jejich vývoj stojí miliony eur. Penicilin 
také neodmítáme. Každý zásah po-
střikovačem na poli stojí nemalé fi-
nance a zemědělec opravdu nejezdí 
po poli jen tak nazdařbůh.

Nechci tu kritizovat něčí názory, 
ale chci lidem ukázat, jak se země-
dělství v Evropě  za posledních 100 
let změnilo. Bohužel, s každou ge-
nerací je v našem oboru míň a míň 
lidí, a tak v současné chvíli v ČR 
pracuje v zemědělství pouhých 2,5 
% ekonomicky aktivních lidí. To je, 
bohužel, velmi malá síla na to, brá-
nit se vnějším mediálním útokům. 
Ani na to nikdo nemá čas. Lidé ze 
zemědělstvím odcházejí za lepším 
a jednodušším životem. Z klimatizo-

vaných kanceláří se za tvrdou prací 
s nejnižší mzdou v celém hospodář-
ském sektoru nikdo nevrátí. Voličská 
základna 2,5 % také nikdy ničím 
výrazně u voleb nepohne, a tudíž 
je přehlížená. S tímto problémem 
jde ruku v ruce i zvětšování a spo-
jování farem. Tento trend je i v tolik 
opěvovaných zemích v našem okolí 
– Rakousku, Německu, Švýcarsku a 
mnoha dalších. I na alpských pastvi-
nách ubývá motýlů a brouků, a tam 
jistě nikdo ani nehnojí ani nestříká. 

Největší část naší zemědělské 
půdy tvoří orná půda, jejíž výměra 
se ale raketovým tempem snižuje. 
Za posledních 20 let došlo k úbytku 
280 tisíc hektarů, což představuje 38 
hektarů každý jeden den. Každý den 
nám zmizí plocha 50 fotbalových 
hřišť. Sklady, obchodní a logistická 
centra, toho všeho horečnatě přibý-
vá. Otázkou je, jak tyto komplexy za-

držují vodu v krajině, jak ony ochla-
zují nejbližší okolí a brání erozi?

Závěrem bych rád projevil svůj 
názor na naše klima. To,  zda bude, 
či nebude prše nebo zda bude hor-
ko, o tom se podle mě nerozhoduje 
nad poli „chemických“ zemědělců, 
ale nad oceány. Nad hladinami oce-
ánů dochází k ohřívání vzduchu a 
tam  také dochází ke vzniku vzduš-
ných proudů. Na konec bych vás 
všechny rád pozval na instagramový 
a facebookový profil ZD Březina (zd_
brezina), kde můžete nalézt spoustu 
novinek a informací o tom, co naši 
zemědělci skutečně dělají. 

Václav Svoboda, 
ZD Březina nad Jizerou

Recenze knihy Harrachové – vznešenost zavazuje
Aristokratické rody Zemí Koruny 
české lze rozdělit z hlediska času na 
celkově (předbělohorské a zároveň 
pobělohorské) i částečně kontinuální 
(pouze pobělohorské), z ekonomic-
kého hlediska na rody s majetkovým 
a společenským zázemím v českých 
i rakouských zemích a na rody vý-
lučně zemské, spjaté s určitou částí 
habsburské monarchie. 

Rodem celkově kontinuálním 
v českých i rakouských zemích byli 
Harrachové, nositelé erbu červené-
ho štítu a v něm tří stříbrných pštro-
sích per vetknutých do zlaté koule 
(puklice?). Pocházeli ze zaniklé 
vesnice Harachy na jihu Čech, tvořili 
dvě rodové linie – českou (vymřela 
v roce 1725) a (horno)rakouskou, 
která dosáhla většího významu mj. 
povýšením Leonarda IV. z Harrachu 
do stavu říšských svobodných pánů 
v roce 1552 a ziskem říšského hra-
běcího titulu Karlem I. z Harrachu 
v roce 1623. Harrachové zastávali 
významné úřady, postupně přesou-
vali svoji hospodářskou a politickou 
aktivitu více do českých zemí, kde 
se posléze zabývali i národnostní 
otázkou a podporou vzdělanosti. 

V projektu Národního památkové-
ho ústavu Po stopách šlechtických 
rodů padla volba na Harrachy a jeho 
13. ročník je rodu věnován. Vrcho-
lem harrachovského roku by měla 
být publikace nazvaná Harracho-
vé – vznešenost zavazuje, vydaná  
v březnu roku 2023.   

PaedDr. Jan Luštinec (eme-
ritní ředitel Krkonošského muzea  
v Jilemnici a významný badatel na 
poli dějin rodu Harrachů), Mgr. Petr 
Nosek (zástupce kastelána zámku 
Hrádek u Nechanic), Mgr. Adam 
Rejha (pracovník NPÚ)  – napsali 
kompaktní „harrachovskou“ mono-
grafii. Splnili vytýčený cíl? 

Kniha je rozdělená do úvodu  
a šestnácti kapitol – textových me-
dailonů o jednotlivých osobnostech 
rodu. Trio autorů důkladně využilo 
svých odborných znalostí a zkuše-
ností s harrachovskými sbírkovými 
či archivními fondy. Dějinný příběh 
rodu je popsán věcně i objektivně 
(například posouzení postojů Jana 
Nepomuka Antonína Harracha  
v době okupace v letech 1939 – 1945 
a jsou vysvětlena přediva společen-
ských i příbuzenských vztahů Harra-

chů. Podrobně se lze seznámit se 
složitými reáliemi raně pobělohorské 
doby (Isabella Kateřina z Harrachu 
jako manželka Albrechta z Valdštej-
na a věcné posouzení podílu arcibis-
kupa a kardinála Arnošta Vojtěcha  
z Harrachu na procesu rekatoli-
zace), ale informativně objevný je 
pohled na ekonomické, a z nich 
vyplývající sociální vazby Harrachů  
k poddaným (posléze zaměstnan-
cům) a kulturní mecenát (Jan Ne-

pomuk Harrach jako podporovatel 
vzdělávacích institucí v českých 
zemích či sociální vztah Otty Jana 
Nepomuka Harracha k jeho vycho-
vateli, básníku Juliu Zeyerovi). 

Publikováno je množství do-
bových fotografií rodových sídel  
a značný prostor je věnován dějinám 
a popisu harrachovských nemovitos-
tí v Čechách na Moravě i v Rakous-
ku (Ferdinand Bonaventura a jeho 
syn Alois Tomáš Raimund Harracho-
vé jako císařští diplomaté a zaklada-
telé obrazárny na zámku Rohrau)  
a údajům o jejich historii – v přehle-
du se pouze nenalézá podrobnější 
informace o současném vlastnictví  
a využití zámku v Brucku nad Lita-
vou. 

Závěrečná část knihy se týká 
Harrachů žijících na Moravě (Ja-
novice u Rýmařova, Kunín, Velké 
Meziříčí). Zajímavě se jeví nepřímé 
porovnání dvou odlišných životních 
osudů – veřejnosti známějšího Fran-
tiška Harracha, který byl přítomen 
atentátu na následníka trůnu Fran-
tiška Ferdinanda d’Este v Sarajevu 
(zakrvácený kapesník se nachází ve 
sbírkách velkomeziříčského zámku) 

a méně známé Marie Walburgy Wal-
dburg – Zeil rozené Harrachové a je-
jího vzdělávacího mecenátu. Vždyť 
žákem školy na zámku v Kuníně byl 
pozdější významný český historik  
a politik František Palacký.          

 Monografie Harrachové – vzne-
šenost zavazuje je stylově jednotná, 
kvalitní redigování výrazně přispělo 
ke kompaktnosti textu obsahujícího 
i četné poznámky a volně vložený 
rodokmen Harrachů. Autoři vytýče-
ný cíl splnili. Kniha bude vrcholem 
13. ročníku projektu Po stopách 
šlechtických rodů a může se stát 
pozváním k návštěvě památkových 
objektů spjatých nejen s Harrachy, 
ale i klíčem k pochopení jejich dě-
jinné role.

PaedDr. Jan Luštinec, Mgr. Petr 
Nosek, Mgr. Adam Rejha: Harracho-
vé – vznešenost zavazuje, ISBN: 
978-80-906784-6-0, 212 str., 1. vyd., 
NPÚ – územní památková správa na 
Sychrově, Sychrov v roce 2023.   

Stanislav Vaněk

Titulní strana monografie.

TAXI
Mnichovo 
Hradiště

Tel.: 

605 445 338

INZERCE

Archiv Kamelotu
Starší čísla městského zpravodaje 
naleznete všechny  ve formátu PDF 
na webu města v sekci Kamelot.
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KALENDÁR AKCÍˇ

12. DUBNA, 19:00
IL BOEMO

8. DUBNA, 20:00
BUĎ CHLAP!
9. DUBNA, 15:00
TITINA, PSÍ POLÁRNICE
12. DUBNA, 10:00 / DOPOLEDNÍ PROMÍTÁNÍ
OSTROV

13. DUBNA, 19:00
BUĎ CHLAP! 
14. DUBNA, 20:00
AIR: ZROZENÍ LEGENDY
15. DUBNA, 20:00
PŘÁNÍ K NAROZENINÁM

20. DUBNA, 19:00
JEDINEČNÝ ČESKÝ RÁJ
21. DUBNA, 20:00
OSTROV

27. DUBNA, 19:00
SÁZKA NA ZLATO

22. DUBNA, 20:00
TŘI MUŠKETÝŘI: D´ARTAGNAN
23. DUBNA, 15:00
SUPER MARIO BROS. VE FILMU
26. DUBNA, 10:00 / DOPOLEDNÍ PROMÍTÁNÍ
AVATAR 2: THE WAY OF WATER
26. DUBNA, 19:00
MUŽ JMÉNEM OTTO

28. DUBNA, 20:00
BUĎ CHLAP

16. DUBNA, 15:00
KOCOUR V BOTÁCH: POSLEDNÍ PŘÁNÍ
19. DUBNA, 19:00
JULIE, CO BY BYLO, KDYBY…

5. DUBNA, 19:00
JOHN WICK: KAPITOLA 4
6. DUBNA, 19:00
DUNGEONS & DRAGONS: ČEST ZLODĚJŮ 
7. DUBNA, 20:00
ZACHRAŇTE TYGRA

2. DUBNA, 15:00
BELLA A SEBASTIAN: NOVÁ GENERACE 

1. DUBNA, 19:00
AVATAR 2: THE WAY OF WATER HFR 3D

KINO

29. DUBNA, 20:00
INVALIDA

KLUB DĚTÍ A MLÁDEŽE
4. DUBNA, 17:15 AŽ 19:15
KERAMIKA PRO VEŘEJNOST 
6. DUBNA, 7:30 AŽ 16:00
VELIKONOČNÍ PRÁZDNINY V KLUBU
11. A 25. DUBNA, 17:00 AŽ 21:00
VEČERNÍ KLUB PŘÁTEL FANTASY
15. DUBNA, 14:00 AŽ 15:30
KURZ ŠITÍ PRO DĚTI I DOSPĚLÉ

4., 11., 18. A 25. DUBNA, 9:00 AŽ 11:00
KLUB SLUNÍČKO
5., 12., 19. A 26. DUBNA, 9:00 AŽ 11:00
MINIŠKOLKA
13., 20. A 27. DUBNA, 9:00 AŽ 11:00
KLUB KORÁLEK
13., 20. A 27. DUBNA, 9:00 AŽ 11:00
DOPOLEDNÍ KERAMICKÝ KLUB

20. DUBNA, 19:00, DIVADELNÍ PŘEDSTAVENÍ
MŮJ NEJLEPŠÍ KAMARÁD 

DIVADLO

26. DUBNA, 19:00, KONCERT
LUBOMÍR BRABEC

OSTATNÍ
4. DUBNA, 9:00, VOLNOČASOVÉ CENTRUM
TVOŘIVÁ DÍLNA VELIKONOČNÍ VĚNCE
5. DUBNA, 17:00, MĚSTSKÝ ÚŘAD, KANCELÁŘ Č. 6 (PŘÍZEMÍ)
KONZULTACE ARCHITEKTA MĚSTA S VEŘEJNOSTÍ
14. DUBNA, 17:00, SÁL ZŠ STUDENTSKÁ
MNICHOVOHRADIŠŤSKÁ JARNÍ PÍSNIČKA – DĚTSKÉ SBORY

30. DUBNA, 10:00, DOPOLEDNÍ PROMÍTÁNÍ PRO DĚTI
MYŠKA A MEDVĚD NA CESTÁCH

15. DUBNA, 15:00, SÁL ZŠ STUDENTSKÁ
MNICHOVOHRADIŠŤSKÁ JARNÍ PÍSNIČKA – PŘÍPRAVNÉ SBORY
17. DUBNA, 17:00, SÁL ZŠ STUDENTSKÁ
VEŘEJNÉ ZASEDÁNÍ ZASTUPITELSTVA MĚSTA
19. DUBNA, 17:00, MĚSTSKÝ ÚŘAD, ZASEDACÍ MÍSTNOST
KONZULTACE ARCHITEKTA MĚSTA S VEŘEJNOSTÍ
23. DUBNA, STRÁŽIŠTĚ
ZA VODNÍMI DÍLY DO ÚDOLÍ ZÁBRDKY
24. DUBNA, 10:30, VOLNOČASOVÉ CENTRUM
ZDRAVÉ ZOUBKY

14., 21. A 28. DUBNA, 9:00 AŽ 11:00
PÁTEČNÍ DOPOLEDNÍ HERNIČKA

29. DUBNA, 7:45, ODJEZD Z VLAKOVÉHO NÁDRAŽÍ
VÝLET S MUZEEM

Časy se mění, Radovan Chmel a Soňa Švábová 
předali zámek po třech desetiletích nové kastelánce

INZERCE

CENTRUM NÁRUČ
DO 6. DUBNA, PARK STÁTNÍHO ZÁMKU MNICHOVO HRADIŠTĚ
SAMOOBSLUŽNÁ VELIKONOČNÍ HRA
4. DUBNA, 9:00, VOLNOČASOVÉ CENTRUM
VELIKONOČNÍ DÍLNA
5. DUBNA, 10:00, VOLNOČASOVÉ CENTRUM
NA SLOVÍČKO S DULOU
11. DUBNA, 8:30, VOLNOČASOVÉ CENTRUM
JARNÍ FOCENÍ S IM PHOTO
11. DUBNA, 17:00, VOLNOČASOVÉ CENTRUM
POHYBOVĚ-RELAXAČNÍ VEČER
14. DUBNA, 10:30, VOLNOČASOVÉ CENTRUM
PRVNÍ POMOC U DĚTÍ
17. DUBNA, 11:00, VOLNOČASOVÉ CENTRUM
KONVERZACE S RODILOU MLUVČÍ
19. DUBNA, 16:00, VOLNOČASOVÉ CENTRUM
ZDRAVÉ OBOUVÁNÍ
29. DUBNA AŽ 8. KVĚTNA, LESOPARK (START NA PLÁŽI)
SAMOOBSLUŽNÁ ČARODĚJNICKÁ STEZKA

Výluka na trati 
070 Praha – Turnov

Cestující musí od 3. do 22. dubna 
počítat s nepřetržitou výlukou na 
trati v úseku Mladá Boleslav, hlavní 
nádraží – Turnov. Všechny spěšné 
a osobní vlaky jsou po dobu výluky 
nahrazeny náhradní autobusovou 
dopravou dle výlukového jízdního 
řádu. Autobusy budou zastavovat 
před budovou nádraží. (wes)

Práce na mostě běží, aktuálně 
se betonují mostní podpěry
Stavba nového silničního mostu ve 
směru na Mimoň, jejímž investorem je 
Krajská správa a údržba silnic Středo-
českého kraje, pokračuje. Demoliční 
práce jsou téměř dokončeny a pokra-
čuje betonování podpěr. Na posledním 
březnovém kontrolním dni ve středu 23. 
března mohl zástupce zhotovitele kon-
statovat, že práce zatím probíhají podle 
harmonogramu.

Stavbaři však poukazují na jednu 
věc, která je opakovaně nutí žasnout. 
Navzdory celé řadě zákazových značek, 
které na uzavírku silnice II/268 poukazu-
jí, se stále najdou řidiči, kteří do zákazu 

vjedou, propletou se mezi stavebními 
stroji až k Jizeře, aby zjistili, že suchou 
nohou se na druhou stranu opravdu 
nedostanou. Prosíme řidiče, aby dbali 
vyznačeného omezení. (wes)

Píseň Časy se mění hudební sku-
piny Golden Kids zahájila ve středu 
15. března v prostorách svatební 
síně zámku Mnichovo Hradiště 
setkání s dlouholetým kastelánem 
Radovanem Chmelem a správkyní 
sbírek Soňou Švábovou. Ti po třiceti 
letech předali pomyslné žezlo novým 
kolegům a odcházejí na odpočinek.

Dosluhující kastelán ve své 
úvodní řeči poděkoval všem, kteří se 
správou zámku v uplynulých deseti-
letích spolupracovali, všem zaměst-
nancům a také hostům, mezi nimiž 
nechyběl starosta města Jiří Plíhal 
nebo ředitel územní památkové 
správy v Praze Petr Spejchal. Zmí-
nil také symbolický pád majestátní 

borovice v zámeckém parku, která 
bude s generační obměnou ve ve-
dení zámku navždy spojena. Soňa 
Švábová následně zavzpomínala na 
rok 1992, kdy s Radovanem Chme-
lem na zámku začínali působit.

Neformální setkání bylo příleži-
tostí pro představení nové kastelán-
ky, kterou se stala PhDr. Šárka Ko-
vaříková. Vystudovaná historička na 
mnichovohradišťský zámek přichází 
ze státního zámku Krásný Dvůr, kde 
působila jako vedoucí návštěvnic-
kého provozu. Ta poděkovala svým 
předchůdcům za cenné rady a za 
několikaměsíční proces předávání. 
„Na tomto zámku jsem nováček, ne 
tak v Národním památkovém ústavu. 

Také mi není neznámý tento kraj,“ 
konstatovala nová kastelánka, kte-
rá v minulosti působila na hradech 
Karlštejn a Český Štenberk a v roce 
2016 se stala zaměstnankyní Ná-
rodního památkového ústavu.

Po úvodním přivítání vyrazila 
Soňa Švábová se zájemci na jed-
nu ze svých posledních prohlídek 
zámeckých interiérů. Výpravu vzala 
do unikátního zámeckého divadla  
a také do expozice věnované tzv. 
Svaté alianci. Její komentář nene-
chal nikoho na pochybách, že i pro 
ni zůstane zámek Mnichovo Hradiš-
tě druhým domovem.

Martin Weiss Soňa Švábová na jedné ze svých posledních prohlídek zámku.

31. DUBNA, 10:30, VOLNOČASOVÉ CENTRUM
NÁSTUP DO ŠKOLKY



Nahlédněte do muzea a poznamenejte 
si program akcí na nejbližší období
Hradišťáci, kdy jste naposledy byli 
v místním muzeu? Muzeum města 
Mnichovo Hradiště se stále ještě 
nachází v objektu Státního zámku 
Mnichovo Hradiště (V Lipách 148). 

Po příchodu na nádvoří zámku 
půjdete k hlavním dveřím, u kterých 
najdete zvonek s označením muzea. 
Nejdete tedy do pokladny zámku. Po 
zazvonění vyčkáte na pracovníka 
muzea, který vám přijde otevřít a se 
kterým vyjdete schody do druhého 
poschodí, do prostor vyhrazených 
pro muzeum. Teprve zde nahoře za-
platíte vstupné. Děti a důchodci mají 
vstup za 30 Kč, dospělí za 50 Kč. 
Je pro vás připravena stálá expozi-
ce, výstava i prodej upomínkových 
předmětů. Po skončení prohlídky 
se pracovníkům muzea přihlásíte 
a společně sejdete schody dolů ke 
vchodu, který vám bude odemčen. 
A my, tři stálí zaměstnanci muzea, 
Jana Dumková, Lucie Holečková  
a Karel Hubač, se už moc těšíme na 
vaši návštěvu. 

Pojďme se nyní společně podí-
vat na to, co se za zdmi muzea ode-
hrává, a které naše činnosti vy, jako 
běžní návštěvníci, nevidíte. 

Pracovní činnost není jen o tom, 
že návštěvníkům v sezoně zpřístup-
níme výstavu a stálé expozice, ve 
kterých osobně provádíme předem 
objednané organizované skupiny 
návštěvníků. Práce je to různorodá 
a velmi zajímavá, z pohledu ucho-
vávání historie cenná a důležitá, ale  
i fyzicky náročná. Například proto, 
že všechny předměty, které k práci 
a výstavám potřebujeme, vynášíme 
do druhého patra zámku my osob-
ně. A věřte, že těch schodů často 
vyjdeme i stovky. Co se týče teplo-
ty v muzeu, teplo při práci si užije-
me jen přibližně od května do září.  
V muzeu se ve zbylých měsících 
topí jen v kanceláři, ale protože ta 
je ze všech stran obklopena nevy-
tápěnými místnostmi a je vybavena 
starými okny, v zimních měsících to 
na ohřátí často nestačí. Naše jediná 
kancelář funguje jako multifunkč-
ní místnost. Kromě běžné agendy  
v ní mimo jiné vítáme návštěvy, pra-
cují zde badatelé, chystáme si zde 
podklady pro výstavy a provádíme 
mnoho dalších činností spjatých  
s naší pracovní náplní. 

V muzeu sbíráme vzpomínky 
pamětníků, které nahráváme a ar-
chivujeme ve zvukové a po přepsání 
i v písemné podobě, zachycujeme 
měnící se podobu města na foto-
grafiích (zde uvítáme pomoc i od 

vás, pokud máte možnost, foťte 
naše město, a pokud máte jakéko-
li starší fotografie či videa města, 
ozvěte se nám). Dále rozšiřujeme 
muzejní knihovnu o nové přírůstky, 
fond fotografií o nové fotografie, ar-
chivujeme noviny a časopisy, převá-
díme kroniky do elektronické podoby 
(skenujeme je) a zajišťujeme zápisy 
do městské kroniky (lze do ní u nás  
v muzeu nahlédnout), domlouváme 
také restaurování a konzervování 
sbírkových předmětů, digitalizujeme 
videokazety a diapozitivy, píšeme 
články do Kamelotu a provádíme 
korektury celého výtisku, propa-
gujeme muzeum na Facebooku, 
Instagramu a webech muzea a 
města, zpřístupňujeme historické 
materiály badatelům, kteří muzeum 
navštěvují osobně, a také vyřizuje-
me badatelské dotazy po telefonu 
a e-mailu, po textové a obrazové 
stránce připravujeme informační pa-
nely, které najdete ve městě a okolí 
(u Lidické růže, v aleji Třešňovka), 
vytváříme plakáty na naše akce, 
pečujeme o předměty zapsané do 
muzejní sbírky, provádíme její pra-
videlnou inventuru, aktualizujeme 
elektronickou podobu sbírky a stále 
ji fyzicky doplňujeme. To znamená, 
že každý předmět vyfotíme, po-
drobně popíšeme do elektronické 
i tištěné knihy předmětů, předmět 
opatříme jeho inventárním číslem  
a poté najdeme novému přírůstku 
místo v depozitáři – což je velká 
výzva, protože v depozitářích už 
opravdu místo není. Stávající pro-
story v tomto směru plně vyčerpaly 
svou kapacitu. Vrstvením sbírkových 
předmětů na sebe se předměty ničí, 
jakákoli následná manipulace s nimi 
je velmi problematická, a i samotné 
regály mají svou nosnost, kterou ne-
smíme překračovat.

Každopádně i přesto můžete 
přispívat do muzejních fondů a sbí-
rek svými dokumenty, fotografiemi, 

předměty spjatými s naším měs-
tem i vy. Využijte e-mail muzeum@
mnhradiste.cz nebo telefon 720 981 
281, případně k nám přijďte osobně.

Po celý rok se rovněž věnujeme 
dětem. Ať už k nám zavítají s rodi-
či, prarodiči nebo se svou školou. 
Stálou zábavou pro děti v muzeu 
je model Drábských světniček nebo 
domeček na hraní „Lidové stavení“. 
Krátkodobé výstavy oživujeme dět-
skými prvky, pokud je to vzhledem  
k tématu vhodné. Pro školy pravidel-
ně připravujeme vzdělávací progra-
my. V květnu a červnu jsou edukační 
školní programy tematicky zaměřeny 
na probíhající výstavu či význam-
né výročí, v prosinci na adventní  
a vánoční období. Programy jsou ur-
čeny především pro žáky 1. stupně 
ZŠ, kterých nás navštěvuje kolem 
tisíce. Tento program připravujeme 
ve spolupráci s bývalými učitelkami 
–  letos chystáme školní program na 
téma Tradiční řemesla našich před-
ků. Učitelé dějepisu k nám chodí 
také se svými žáky 2. stupně ZŠ. 
Uvítali bychom ale, kdyby jich bylo 
více. Máme pro ně připraveno velké 
množství zajímavých vzdělávacích 
témat z historie Mnichova Hradiště  
a pracovní listy. Dny, kdy se v muzeu 
vyrábí ze dřeva s místní Jednotou 
bratrskou, promujeme jako Truhlář-
ské dílničky. Probíhají v období let-
ních prázdnin a jsou velmi oblíbené. 
Finální výrobek bývá inspirován prá-
vě probíhající výstavou. Během let-
ních prázdnin v letech 2018 a 2019 
proběhly v režii muzea dokonce  
i příměstské tábory. 

Často nás můžete potkat i v te-
rénu, protože například plakáty na 
akce a informační letáky rozvážíme 
po městě a do okolí osobně, něko-
likrát týdně máme pracovní cesty na 
městský úřad, nebo míváme schůz-
ky s pamětníky, jezdíme do tiskárny, 
knihařské dílny, pro zdigitalizované 
snímky, do jiného muzea či k lidem 

pro zápujčky předmětů na sezonní 
výstavy, při akcích města na náměstí 
zajišťujeme prohlídky radniční věže.

Každý rok doplňujeme stálé 
expozice a děláme v nich menší 
úpravy, chystáme sezonní výstavy  
a program doplňujeme i o jednodenní 
akce konané jak přímo v prostorách 
muzea, tak mimo něj. Na Sousedské 
slavnosti míváme muzejní stánek,  
v kině pořádáme promítání pod ná-
zvem Virtuální procházky, na hřbito-
vě akci Významní zesnulí, několikrát 
jsme zorganizovali i pěší výlet do 
okolí. 

Nejbližší program vám před-
stavujeme podrobněji v sousedních 
boxech.

Lucie Holečková,
Muzeum města Mn. Hradiště

NEJBLIŽŠÍ
AKCE

úterý 25. dubna – 27. srpna
TRADIČNÍ ŘEMESLA NAŠICH 

PŘEDKŮ
Sezónní výstava připomene tra-
diční řemesla a proslulé regionální 
řemeslníky.

sobota 29. dubna

Společný vlastivědný výlet  
s místním Klubem českých turistů 
vlakem z Mnichova Hradiště do 
Březiny a poté pěšky přes Dařeni-
ce, bažantnici u Loukova a zámek 
Svijany do Příšovic. Odtud vlakem 
zpět do Mnichova Hradiště.

VÝLET S MUZEEM A KČT

úterý 2. května – pátek 23. června

Školní program pro první stupeň 
ZŠ na téma Tradiční řemesla na-
šich předků navazuje na sezónní 
výstavu.

PROGRAM PRO ŠKOLY

sobota 6. května

Workshop v prostorách muzea. 
Jednotné vstupné 50 Kč. Mezi 9.  
a 15. hodinou se na vás budou těšit 
skláři Urbanovi a Martina Šrýtrová, 
Ateliér Kruhy s keramikou, truhláři 
z Jednoty bratrské, fotokoutek Dity 
Niesnerové, květinové vazby při-
pravené Ateliérem Olšina, Katka 
Dostrašilová ze souboru Horačky 
s tiskem regionálních motivů na 
tašky a další. 

ŘEMESLNÝ WORKSHOP
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Divadelní soubor Tyl – něco málo z dávné historie
Ochotnické nebo též amatérské di-
vadlo je divadlo hrané amatérskými 
herci, ochotníky. Ti tak činí ze záliby, 
nejde o jejich povolání. Herci tak ob-
vykle nejsou za své výkony placeni. 
Vstup na některá představení sice 
může být zpoplatněn, vybrané pro-
středky se pak ale používají na za-
jištění dalších představení nebo na 
charitativní účely. Tímto způsobem 
„nás“ ochotníky definuje Wikipedie. 
Jak ale definuje náš divadelní sou-
bor minulost? Jaké byly počátky 
ochotníků v Mnichově Hradišti?

Jak jsme vás v minulém Ka-
melotu informovali, náš divadelní 
soubor oslaví v letošním roce krásné 
jubileum, 190 let od jeho založení. 
Všechno by se ale mohlo zdát trošku 
jinak… Pojďme tedy společně malin-
ko nahlédnout do historie ochotnic-
kého divadla v Mnichově Hradišti. 

Každý průměrně zdatný ma-
tematik se může dopočítat, že 

ochotnické divadlo v našem městě 
začalo působit v roce 1833. Přes-
ně tak tomu bylo. Na konci 70. let 
19. století ale přestali být ochotníci 
součástí Měšťanské besedy, která 
během sedmdesátých let zanikla 
a do té doby činnost ochotníků za-
štiťovala. Ačkoliv se ochotníci mohli 
stát samostatným, právně uznaným 
spolkem, působili stále jako diva-
delní odbor tohoto společenství. Až 
dne 29. ledna 1880, kdy byly mís-
todržitelstvím schváleny stanovy, 
se ochotníci konečně osamostatnili  
a začali užívat název Spolek divadel-
ních ochotníků Tyl. I přes to ale tento 
nově ustanovený spolek datuje svůj 
vznik právě do roku 1833, kdy byl 
zahájen provoz v nově zrekonstru-
ovaném zámeckém divadle. Zahajo-
vací představení bylo výjimečné, a to 
tím, že se ho zúčastnili jako hosté tři 
monarchové, německý korunní princ 
Vilém, rakouský císař František I. 

a ruský car Mikuláš. Po oficiálním 
založení Spolku divadelních ochot-
níků Tyl byl jednatelem zvolen Josef 
Štrobach, který se tak na dlouhou 
dobu stává vůdčí osobností spolku. 
Štrobach působil jako dramaturg  
a správce inventáře a s ochotnický-
mi aktivitami měl začít již v 15 letech.

Protože ochotníci se ve měs-
tě těšili oblibě, roku 1893 rozhodlo 
vedení města, že Spolek ochotníků 
Tyl má právo bezplatně a přednost-
ně využívat divadelní prostory teh-
dy nové radnice a smí bezúplatně 
skladovat kulisy a rekvizity na půdě 
radnice. O popularitě divadelníků 
svědčí i fakt, že o zdejších obroze-
neckých ochotnících napsal Karel 
Horký dvouaktovou veselohru Bejvá-
valo… aneb Loupežníci na Chlumu, 
která měla premiéru 4. června 1925 
v Městském divadle na Královských 
Vinohradech. V předmluvě ke své 
hře Horký říká, že si bral „za námět 

své hry skutečnou událost, která 
nadšeným divadelním ochotníkům 
se přihodila v třicátých letech minu-
lého století v Mnichově Hradišti…“.

V roce 1913, na oslavu osmde-
sátileté tradice ochotnického divadla 
v Mnichově Hradišti, ochotníci na-
zkoušeli a sehráli hru Strakonický 
dudák od Josefa Kajetána Tyla. 
Zajímavostí je, že právě při tomto 
představení byla poprvé použita pro 
světelné efekty elektrická světla. 
Tyto efekty realizoval mnichovohra-
dišťský patriot a malíř Bedřich Žení-
šek, který se také podílel na chodu 
ochotnického spolku. Ale o tomto 
pánovi si povíme třeba někdy jindy…

V tomto článku bylo čerpáno 
z Pamětní knihy mnichovohradišť-
ských ochotníků a z Databáze čes-
kého ochotnického divadla

 
 Aneta Hoření,

DS Tyl Mnichovo Hradiště

Je tu nové číslo sborníku 
Od Ještěda k Troskám
V březnu vyšlo letošní první číslo 
čtvrtletníku Od Ještěda k Troskám. 
Nabízí článek o prvních horolezcích 
v Českém ráji, odkrývá, jak to vlast-
ně bylo se sochou J. V. Stalina v Jičí-
ně a připomíná 30. výročí mise UN-
PROFOR v bývalé Jugoslávii, jíž se 
zúčastnili i vojáci z Turnova. Hradiš-
ťáky jistě zaujme článek MUDr. Jana 
Herinka, který zachytill životní příběh 
svého dědečka, gymnaziálního pro-
fesora  Juliana Vobořila. Zájemce 
o přírodu potěší článek o motýlech 
vyskytujících se na území přírod-
ní památky Libunecké rašeliniště  
i o bukových lesích Jizerských hor  
a procesu jejich zařazení do Sezna-
mu přírodního dědictví UNESCO. 
Seriál o farních hřbitovech si tento-
krát všímá nedalekého Loukovce. 
Nechybí informace o nově vydaných 
knihách s regionální tematikou, své 
čtenáře si jistě najde kniha o šlech-
tickém rodu Rohanů sídlících na 

Sychrově. Tyto i další zajímavé člán-
ky jsou doplněny o barevné fotogra-
fie, autorem těch na obálce je pra-
covník našeho muzea Karel Hubač. 

Jana Dumková
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ŠIROKÁ NABÍDKA
ZÁJEZDŮ

Mimořádně prostorný sál, kam se 
pohodlně vejde více než 160 hostů, 
moderní česká gastronomie, luxus-
ní rauty nebo letní terasa s grilem, 
to vše činí z restaurace Na Veselce 
v Nové Vsi u Bakova nad Jizerou 
oblíbené místo, které se během de-
setiletí stalo dějištěm stovek svateb, 
plesů a rodinných i firemních akcí. 
Hledáte podnik, kde si v příjemném 
prostředí užijete skvělou party? Prá-
vě jste jej našli!

Příběh restaurace Na Veselce 
začíná už ve 30. letech, kdy v tom-
též objektu provozovali pohostinství 
manželé Lálovi. „Na Veselce“ se tu 
však říká poměrně krátce, teprve od 
roku 2015. „Za jméno vděčíme na-
šemu velkoryse pojatému sálu, díky 
kterému každé léto hostíme na dvě 
desítky svateb,“ konstatuje Gabriela 
Dlasková, majitelka restaurace. Ná-
zev tak restaurace nezískala, jak by 

se mohlo zdát, podle stejnojmenné-
ho potoka, nýbrž právě v souvislosti 
s tím, že jde o vyhledávané místo 
pro pořádání svatebních oslav. 

Sál pohodlně pojme i větší 
svatbu, na podiu může vystupo-
vat kapela nebo odvážní zpěváci  
z řad svatebčanů a v letní sezóně je 
hostům k dispozici venkovní terasa  
s kapacitou sto lidí, pergola nebo 

gril. A pozor, pokud si snoubenci 
zvolí právě Veselku, ještě navíc 
ušetří – restaurace si na rozdíl od 
řady konkurenčních podniků neú-
čtuje žádné nájemné za využití sálu, 
což v dnešní době také hraje roli.

„Letos v létě máme ještě několik 
volných termínů. Pokud plánujete 
svůj velký den na červenec, srpen 
či září, budeme moc rádi, když nás 
navštívíte. Osobně vám představíme 
naše služby, prostory a naplánujeme 
vše tak, abyste se po obřadu už ne-
museli o nic starat a mohli se pouze 
bavit,“ říká Gabriela Dlasková. Tým 
restaurace může vedle cateringu za-
jistit výzdobu sálu, květiny nebo tře-
ba velmi oblíbené grilování. V blízké 
budoucnosti plánuje svou nabídku 
rozšířit také o ubytování.

S příchodem jara restaurace 
ležící na křižovatce turistických tras 
opět pulzuje životem. Terasa je za 
pěkného počasí v obležení cyklistů, 
restaurace láká na  pravidelné pub 
kvízy i tematické víkendy zaměře-
né na různé světové kuchyně a 1. 
dubna startuje i svatební sezóna. 
Chcete-li být informováni, co se Na 
Veselce chystá, sledujte facebook 
„Restaurace Na Veselce“ nebo web 
www.na-veselce.cz. Pokud si chcete 
rezervovat sál na svatební oslavu 
nebo jinou akci, volejte 739 456 999. 

Restaurace, kterou si oblíbili snoubenci. 
Na Veselce za pronájem sálu neplatíte

INZERCE INZERCE
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PRÁCE U ČESKÉ SPOLEČNOSTI V MNICHOVĚ HRADIŠTI

Co Vás u nás čeká?
 Zajímavá a různorodá práce
 Práce s moderními technologiemi
 Čisté pracovní prostředí
 Přátelské prostředí menšího kolektivu
 Možnost učit se a profesně růst

Pojďte s námi vracet lidem úsměv
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tel.: 739 275 132
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